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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

La Comissió Organitzadora del Carnaval de Vinaròs, 
reunida en la vesprada del dijous 3 de setembre amb 
els representants de les trenta comparses i representant 
de l’ajuntament de Vinaròs, decideix l’anul·lació dels 
actes més multitudinaris del carnaval, com són les 
grans desfilades, la gala de les reines i les casetes de les 
comparses.
El treball de confecció i preparació de les fantasies que 
llueixen les reines del carnaval fan impossible posposar 
més aquesta decisió, i aquest ha sigut el principal motiu 
per realitzar una reunió d’urgència amb les comparses 
per valorar els possibles escenaris i debatre les diferents 
opcions.
Davant de l’actual situació sanitària a tot l’estat, amb 
diferents restriccions i recomanacions en l’àmbit laboral, 
educatiu i d’altres sectors econòmics, es fa pràcticament 
impossible portar a terme la instal·lació d’un recinte 

com el de les casetes, un espai on es produeixen dinars 
i sopars de germanor entre les comparses a més de lloc 
on es congrega la majoria de l’oci nocturn amb accés 
lliure. També és impossible concebre les grans desfilades 
que omplin els carrers de Vinaròs amb milers de veïns i 
visitants, o un acte com la Gran Gala de les reines on en 
l’edició passada es va congregar més de 8.000 persones. 
Per tot això, com a acte de responsabilitat i per ser clar 
amb totes aquelles i aquells que ja estaven començant 
a preparar el seu regnat, s’ha decidit que el Carnaval de 
Vinaròs 2021 no tindrà reines ni reis, i que els actes més 
multitudinaris no es realitzaran. Això no obstant, tant 
per part de l’ajuntament com per part de la COC i les 
comparses, s’estudiarà i es treballarà per a la realització 
d’un Carnaval diferent, amb totes les mesures sanitàries 
requerides, per recordar a tots que Vinaròs és Carnaval i 
tenim una Festa d’Interès Turístic Autonòmic.

Les comparses aproven la suspensió dels actes 
més multitudinaris del Carnaval 2021

Imatges com aquestes de gran concentració de públic no es repetiran al Carnaval 2021
Junta de la COC



12 setembre de 2020

3

ACTUALITAT

Dilluns va començar el curs escolar 2020/21 per a molts 
estudiants, un curs marcat per les estrictes mesures 
preventives contra el coronavirus. A la entrada dels centres 
es prenia dilluns la temperatura als alumnes a l’entrada, 
mentre es rentaven les mans amb gel hidroalcohòlic. A 
l’interior, s’havien pres també mesures per garantir el 
distanciament. Durant les setmanes prèvies, Ajuntament 
i equips directius dels centres educatius havien fet 
molta feina prèvia per tal d’adaptar els col·legis als nous 
requeriments de seguretat que encomana la Generalitat 
Valenciana.  Cal destacar que també hi ha un reforç 
policial en l’entorn de les escoles.

Vinaròs dóna inici a un curs escolar marcat per les mesures 
preventives contra la Covid-19

X.Flores
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ACTUALITAT

L’Ajuntament ha contractat sis persones de neteja 
per a reforçar així les tasques de desinfecció en els 
centres educatius. Divendres passat es va formalitzar 
la incorporació al saló de plens amb la presència de 
l’alcalde Guillem Aslina que, al mateix temps, va ser 
l’encarregat de donar la benvinguda.

Segons va declarar des de l’Ajuntament s’ha fet 
un gran esforç per a garantir una tornada a l’escola 
segura amb la feina conjunta de les regidories 
d’Educació, Obres i Serveis i Governació, que en les 
últimes setmanes han treballat amb les directives 
dels centres educatius per adaptar-los als nous 
requeriments sanitaris. Alsina comentava que “a 
aquestes tasques ara s’afegeix la contractació de sis 
persones que reforçaran la neteja i desinfecció dels 
centres educatius”.

Per acabar, demanava a les famílies que continuen 
respectant totes les normes d’higiene i distanciament 
establertes per tal de tenir un curs el més segur 
possible.

Redacció

La Regidoria d’Educació, encapçalada 
per Begoña López, ha previst un 
protocol especial de seguretat per a 
garantir la salut dels alumnes que fan 
servir el transport escolar per assistir 
tant a l’institut Leopoldo Querol 
com al José Vilaplana. Cal destacar 
que aquestes mesures s’ha adoptat 
seguint les indicacions marcades per 
la Generalitat Valenciana, que en els 
últims mesos ha treballat de forma 
intensa per garantir una tornada a les 
aules segura.
Pel que fa al protocol, la regidora López 
ha indicat que “els alumnes estaran 
obligats a pujar i baixar de l’autobús 
sempre en la mateixa parada, tant per 
als usuaris de la beca de transport de 

l’Ajuntament com de la Generalitat”. 
Segons afegia els alumnes hauran 
d’indicar quina serà aquesta parada a 
Autos Mediterraneo, en cas dels usuaris 
de l’ajuda del Consistori, mentre que 
els de la Generalitat ho hauran de 
comunicar al centre educatiu.
D’altra banda, els alumnes hauran 
de pujar sempre al mateix autobús 
i ocupar el mateix seient que se’ls 
assignarà durant els primers dies. López 
destacava que és important complir 
aquesta norma, perquè ajudarà a les 
autoritats sanitàries a establir un major 
control en cas de produir-se un rebrot.
Per últim, la regidora insistia que 
“només amb la col·laboració de tots 
i el respecte de totes les normes 
aconseguirem iniciar el nou curs escolar 
amb seguretat”.

Educació activa un protocol especial de seguretat per al transport escolar
Les mesures s’aplicaran tant per als alumnes beneficiaris de la beca de transport de l’Ajuntament com per als beneficiaris de la beca de la Generalitat

L’Ajuntament reforça el servei de neteja dels centres educatius
Es tracta d’una mesura adoptada amb motiu del coronavirus i té com a finalitat garantir la desinfecció de les instal·lacions

Moment en què es va formalitzar el reforç de la neteja  dels centres al saló de plens, amb la presència de 
l’alcalde Guillem Aslina
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ACTUALITAT

X.Flores
Les obres de construcció de la residència de 
la Tercera Edat no sofriran retards importants 
malgrat l’aturada obligatòria durant l’estat 
d’alarma pel Covid-19. D’aquesta manera, els 
terminis pràcticament es mantenen en haver-
se reiniciat els treballs de manera immediata 
després de l’obligada aturada i la conclusió està 
prevista per al primer trimestre de 2021. Les obres 
estan en aquest moment a un 65% de la seva 
execució. L’alcalde, Guillem Alsina va mostrar 
la seva satisfacció durant la visita a les obres en 
les quals va estar acompanyat per la regidora de 
Política Social, Berta Domènech i el regidor de 
Promoció de la Ciutat, Marc  Albella, explicant 
que “hem buscat tots els mecanismes perquè la 
demora causada per la pandèmia no afectés de 
manera important al final de l’obra i la posada 
en marxa de la residència, i estem d’enhorabona 
perquè podem dir que durant els primers mesos 
del pròxim any, Vinaròs i la comarca tindran una 
residència de la tercera edat que serà un referent 
i donarà servei a molta gent”. Alsina va agrair 
a tots els que estan fent possible l’obra i a les 
diferents administracions que aquests terminis 
es mantinguen “i ara només queda donar l’última 
empenta i posar-la en funcionament l’any vinent”. 
L’edifici de la residència s’ha construït en la part 
superior del centre de dia i consta de 5.400 metres 
quadrats amb dues plantes, distribuïdes entre 54 
habitacions dobles i 37 simples. També tindrà 
zones compartides, dues terrasses, gimnàs i molts 
més serveis per a garantir una estada de qualitat 
als usuaris. Disposarà de 145 places i a més crearà 
75 llocs de treball per a atendre a tots els usuaris 
(al voltant del 70% de les contractacions seran 

de Vinaròs) per tant també suposarà millorar 
les opcions laborals per als veïns del  Maestrat. 

Unitats de convivència
Per part seva, Cinta Pascual, presidenta de l’empresa 
que la gestiona, L’Onada Serveis va destacar que “ni 
tan sols el Covid-19 ha pogut parar aquesta obra, 
ha afectat una mica en els terminis, però l’obra 
segueix endavant i la nostra idea és concloure-la 
en el termini marcat”. Va explicar també que l’edifici 
s’ha adaptat a més amb un dels plantejaments 

més efectius  per a lluitar contra el coronavirus, 
“amb unitats de convivència petites que agrupen 
usuaris amb les mateixes problemàtiques, 
la qual cosa s’ha demostrat que és com un 
tallafocs perquè el virus no es propague perquè 
les persones no es barregen amb unes altres”. 
Pascual es va mostrar convençuda que “per 
les instal·lacions, els metres quadrats de què 
disposa aquest edifici i la forma en què s’està 
construint, serà una residència pionera a tota 
Espanya, i per descomptat a la Comunitat 
Valenciana. És una obra molt esperada i 
molt necessitada. Vinaròs requeria d’aquest 
equipament i estem encantats de poder fer-lo”. 
Finalment, l’arquitecte Pep Selgar, va explicar que 
“hem passat d’una tipologia de residència típica 
i amb poca llum a una sèrie d’espais oberts i amb 
vistes excel·lents. Ha estat un projecte que s’ha 
modificat molt, però el resultat és molt bo. Serà 
una residència en la qual els usuaris tindran molta 
qualitat de vida i un edifici emblemàtic per a la 
població”.

Vinaròs manté els terminis per a concloure la residència de la tercera 
edat a principis de 2021 
L’edifici s’adapta amb unitats de convivència 
contra la Covid-19
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ACTUALITAT

X.Flores
AFANIAD Vinaròs inauguró el lunes su nuevo 
centro ocupacional cultural y social para 
personas con diversidad funcional, situado en la 
avenida Tarragona número 37. Ramón  Gisbert, 
presidente de  AFANIAD  Vinaròs, explicó que 
se trata de la segunda sede de la asociación 
(el primero fue el Club de Ocio Terapéutico 
situado en la avenida Libertad) y que se abre 
justo cuando se cumple el 42 aniversario de 
la entidad. El centro ocupacional de AFANIAD 
Vinaròs está dirigido a jóvenes y adultos a partir 
de los 16 años y su finalidad es mejorar la calidad 
de vida, autonomía personal y la inclusión social 
de las personas con diversidad funcional y/o 
con problemas de salud mental favoreciendo su 
permanencia en su entorno de vida, además de 
brindar espacios para el desarrollo de habilidades 
ocupacionales y facilitar el acceso a formación y 
orientación profesionales al empleo ordinario y 
no ordinario (con apoyo). Las actividades que en 
este centro van a desarrollarse son el apoyo a la 
vida independiente, la formación ocupacional 
y preparación para la vida laboral, estimulación 
cognitiva, actividad física, ocio compartido y 
otros servicios complementarios. 
El centro es amplio y tiene varios espacios 
diferenciados como una librería solidaria que 
funciona mediante donativos y un espacio para 
conferencias, talleres y escuela de padres. 
Gisbert señaló que el espacio está aun por 
concluir, y que se irá haciendo poco a poco y 
más adelante en función de las subvenciones 
recibidas por las diferentes administraciones. 
También animó a la población a acudir a visitar 
la librería solidaria y adquirir libros “lo que nos 

ayudará a seguir trabajando en este proyecto 
y poner en marcha otros nuevos”. La librería ha 
sido posible gracias a donaciones, entre ellas una 
de la biblioteca municipal. 
Por su parte, Silvia Eva Guerrero, licenciada en 
terapía ocupacional y directora técnica de la 
entidad, que será la responsable de este nuevo 
proyecto,  explicó que el proyecto surge de la 
necesidad de crear programas a un sector de 
la población “a los que nos gustaría ver en una 
situación distinta y que puedan trabajar, tener 
un empleo en el ambiente en que viven”.
Explicó también que es necesario que las personas 
con discapacidad puedan optar a la educación 
reglada. “Queremos que puedan participar 
en oposiciones, que aumente el número de 
personas que puedan ser formados en temas 
medioambientales, que todos podamos optar al 
empleo sin distinciones, y este espacio se abre 
para poder prepararlos, formarlos. Se trata de un 
espacio polivalente, queremos aproximar a las 
personas tanto a la formación profesional como 
al tejido social, para que sea visto como alguien 
activo y productivo, capaz de superar los escollos 
que hay a nivel social”, indicó.  
Al acto acudieron las concejalas de empleo y 
cultura, Maria Cano y Anna Fibla respectivamente, 
los ediles del PP Lluis Gandia y Manolo Celma y 
el de Ciudadanos Vinaròs, Manuel Herrera. Fibla 
destacó que el consistorio estará al lado de 
iniciativas como esta y alabó el proyecto que se 
llevará a cabo en este nuevo espacio y motivó a 
la asociación a seguir trabajando en esta línea, 
mientras Cano  deseó “mucha suerte” a AFANIAD 
en esta nueva iniciativa y reiteró el apoyo de la 
administración local a la entidad.

AFANIAD Vinaròs abre un centro ocupacional 
para personas con diversidad funcional
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+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Complim amb totes les mesures de seguretat establides
per les autoritats sanitàries. Es recomana portar mascareta.

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges: 10:00 a 14:00 h

T����
�!

Imprescindible demanar cita prèvia

Redacció/X.Flores
Diumenge està prevista una nova 
edició de Les Botigues al Carrer, 
iniciativa organitzada per l’Associació 
de Comerciants de Vinaròs (ACV), amb 
la col·laboració de l’Ajuntament. Al 
voltant de 25 establiments participaran 
en aquest esdeveniment comercial que 
tancarà la temporada d’estiu des de les 
9h fins a les 19:30h, amb productes de 
primera qualitat i ofertes molt atractives 
per a la clientela de Vinaròs i comarca.
La regidora de Desenvolupament 
Local, Anna Fibla, ha convidat als veïns 
de tota la comarca a apropar-se fins a 
Vinaròs aquest diumenge per gaudir 
de la variada oferta que mostraran els 
comerços. Segons ha assenyalat “la 
principal novetat serà el canvi d’ubicació 
al passeig de Colom, que s’ha fet per tal 
de garantir el compliment de les normes 
de distanciament”. D’altra banda, afegia 
que “des del Govern Municipal sempre 

donarem suport a les iniciatives que 
ajuden a promocionar les compres a la 
localitat i fidelitzen als clients, d’un dels 
sectors econòmics més importants de la 
localitat”.
La presidenta de l’ACV, María Ángeles 
Pereda, ha detallat que es comptarà 
amb una gran oferta comercial que anirà 
des de complements, sabateria, moda, 
esports i fins i tot immobiliàries que 
mostraran tots els seus productes amb 
ofertes especials, sempre amb la millor 
atenció personalitzada del comerç de 
proximitat.
Pel que fa a les normes preventives amb 
motiu de la Covid-19, Pereda comentava 
que les paradetes mantindran una 
distància de dos metres i a més deixaran 
un ampli espai al centre del passeig 
per a permetre la circulació fluïda dels 
vianants. Així mateix també hi haurà gel 
hidroalcohòlic i serà obligatori l’ús de la 
mascareta.

La nova edició de Les Botigues al Carrer, diumenge al passeig marítim
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Las peñas del Villarreal CF, solidarias

SOCIETATACTUALITAT

El mes de juliol la Regidoria de Desenvolupament 
Local de l’Ajuntament de Vinaròs va posar en marxa 
a través de les xarxes socials un concurs integrat 
en la campanya estival «Comprar a Vinaròs té 
premi». Realitzats el cinc sortejos del concurs, les 20 
persones guanyadores d’aquesta edició ja tenen els 
seus premis. Es tracta de 20 xecs per valor de 100€ 
cadascun per a gastar en els comerços de Vinaròs 
adherits a la campanya. En total, s’han repartit 2.000 
€ per a la reactivació del xicotet comerç de la localitat.
Aquesta iniciativa va nàixer amb l’objectiu d’impulsar 
les compres en el comerç local i reactivar el sector 
comercial després de la complicada situació que han 
viscut durant els últims mesos com a conseqüència 
directa de la crisi provocada per la covid-19.
Més de 40 establiments de diferents sectors 
comercials de la localitat s’han adherit a la campanya. 
Els guanyadors podran realitzar les seues compres en 
aquests establiments fins al 15 de setembre.

X.Flores
La Fira i Festes de Sant Joan i Sant Pere de Vinaròs 
ha aconseguit la declaració de Festes d’Interès 
Turístic Provincial de la Comunitat Valenciana, un 
reconeixement que ha estat acollit amb molta 
satisfacció a l’Ajuntament, que aspira ara al fet 
que siguin declarades com a Festes d’Interès 
Turístic Autonòmic, objectiu principal de la 
regidoria de Projecció Festiva. El mateix alcalde, 
Guillem Alsina, va informar dimecres que havia 
rebut una carta del Secretari Autonòmic de 
Turisme, Francesc Colomer, comunicant-li que 
havia signat la resolució, que va ser remesa el 
mateix dia a la Presidència per a la seva publicació 

en el Diari Oficial de la Generalitat Valenciana. 
Alsina destacava que “en moments tan complicats 
rebre aquesta carta és tota una bocanada d’aire 
fresc que ens ajuda a continuar treballant amb 
més força que mai per a consolidar i situar on 
correspon a nostra Fira  i Festes”. Alsina afegia que  
aquest reconeixement “també premia el treball 
realitzat des de l’any 2015 pel regidor de Projecció 
Festiva, Marc  Albella, que ha donat un impuls 
innegable i un salt de qualitat a les nostres festes 
patronals i a qui cal agrair la seva gran labor”. 
Per part seva,  Albella  va expressar també la seva 
satisfacció apuntant que aquest és “el pas previ 

perquè aquestes festes siguin declarades d’Interès 
Turístic Autonòmic” i que “en un any en què la 
festa ha vist com la seva línia de flotació ha estat 
atacada amb molta duresa per la pandèmia del 
Covid-19, aquesta notícia ens reitera en un mantra 
que no hem parat de repetir mai: la festa és 
patrimoni cultural immaterial i un motor econòmic 
indiscutible per als municipis del País  Valencià”. 
Si Vinaròs aconsegueix que les seves festes 
siguin declarades pròximament d’Interès Turístic 
Autonòmic, la ciutat disposaria de tres amb aquest 
distintiu, ja que cal recordar que ja ho són el seu 
carnaval i la Setmana Santa.

El concurs ‘Comprar 
a Vinaròs té premi’ 

reparteix 2.000€ 

La Fira i Festes de Sant Joan i Sant Pere de Vinaròs, 
declarada d’Interès Turístic Provincial

L’Ajuntament aspira a declarar-les d’Interès Turístic Autonòmic i destaca que aquest és el primer pas
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X. Flores
Las obras de la segunda fase de construcción 
del  carril  lúdico  deportivo, que abarcan el tramo que va 
desde el cruce de Dos Vilas hasta el puente de la ermita, 
avanzan en Vinaròs con la construcción del nuevo puente. 
Esta segunda fase de las obras dan continuidad a las ya 
ejecutadas en la primera fase y abarcan una longitud de 1,9 
kilómetros.
El concejal de Urbanismo, José Chaler, explicó ayer que 
durante esta semana se está procediendo al hormigonado 
del nuevo puente y que falta concluir el tramo de carril 
lúdico y realizar una rotonda en el cruce Dos Vilàs. La 
conclusión de las obras está prevista para finales del mes 
de octubre, con lo que se espera que este otoño el carril 
lúdico ya pueda ser utilizado en su totalidad, ofreciendo un 
vial más seguro para las personas que practican deporte.
Las obras de la segunda fase están realizadas por la 
empresa Aglomerados Los Serranos S.A.U. por un importe 
a la baja de 1.076.244,25€. Con ellas se construirá una 
rotonda al cruce de Dos Vilas que enlazará con el primer 
tramo del  carril  lúdico y se creará un nuevo  carril  que 
recorrerá casi 2 kilómetros hasta llegar al puente de la 
ermita, además de la construcción de un nuevo puente de 
102 metros de longitud y 7 de anchura para permitir el paso 
de los vehículos.
En cuanto al puente antiguo se adecuará para los peatones 
y bicis con la colocación de barandillas de protección. Por 
otro lado, a lo largo del carril se dispondrán varios espacios 
para el descanso para que también sea una ruta saludable 
para aquellas personas necesiten que hacer un pequeño 
respiro de vez en cuando.
Son muchos los vecinos que aprovechan el carril para ir en 
bici, andar o correr y una vez terminada la segunda fase de 
las obras podrán llegar hasta la ermita con mayor seguridad.

Las obras de la segunda fase del carril lúdico deportivo 
estarán concluidas a finales de octubre 

Actualmente se está construyendo un nuevo puente de 102 metros de longitud 

El nuevo puente ya está en fase de construcción. Foto: J.Zaragozá
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Durant aquesta setmana l’empresa encarregada 
de la neteja viària, ACCIONA, ha reforçat 
les feines d’adequació dels embornals més 
problemàtics de la ciutat per tal de prevenir 
possibles inundacions al municipi. En 
concret, els treballs se centraran en zones on 
habitualment es produeixen gran acumulacions 
d’aigua, com ara plaça de Tres Reis, plaça de 
Sant Valent o carrer del Pilar, entre altres vials. 

La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, 
ha destacat que “aquestes feines són molt 
importants per a garantir l’evacuació correcta 
de les aigües pluvials i evitar així inundacions en 
cas de fortes pluges”. Segons afegia a partir del 
15 de setembre s’iniciaran també les tasques de 
control d’herbes i neteja dels primers 500 metres 
de riu i barrancs del municipi. Aquestes tasques 
es realitzen dos cops a l’any, i estan inclosa dins 

del contracte de neteja viària. Cal recordar que 
durant aquest any s’han dut a terme, per part de 
Carreteres, la canalització de pluvials del Camí 
Carretes per garantir l’evacuació correcta de 
l’aigua i evitar inundacions a l’encreuament amb 
la N-340, i també a l’avinguda de Franscisco José 
Balada. D’altra banda, principis d’any també es 
va actuar a les canalitzacions properes a la Ciutat 
Esportiva per evitar problemes al Camí Fondo.

Redacció
La Regidoria de Política Social ha concedit les ajudes 
anuals a les entitats que donen suport i fomenten 
les accions adreçades a la promoció personal i 
social de la població més vulnerable. Enguany 
gràcies a la modificació pressupostària aprovada 
per l’Ajuntament s’ha disposat d’un import de 
120.000€, per a col·laborar així amb la gran tasca 
de suport a la població que han dut a terme durant 
l’estat d’alarma i ara amb les conseqüències de la 
Covid-19.
En aquesta convocatòria han pogut concórrer les 
activitats orientades a la prevenció, intervenció, 
assistència, rehabilitació, integració social i laboral, 
les encaminades a la prevenció, protecció i promoció 
de la salut, així com les activitats informatives i 
formatives que faciliten la sensibilització sobre 

temes relacionats directament amb el Benestar 
Social. Cal remarcar, que s’han prioritzat accions 
i programes coordinats amb l’Ajuntament, i els 
dirigits a satisfer les necessitats bàsiques de tota la 
població, especialment d’aquella més vulnerable, 
motivades per la Covid-19.
Un cop realitzada la baremació tècnica realitzada 
per Serveis Socials s’adjudica el total de la 
subvenció a les entitats, presentades en temps i 
forma, tal com figura a continuació:

Càritas 55.000€
ASPAS 2.500€
ACEMYF 2.000€
Creu Roja 15.000€
Fundació Amigó 8.000€

Associació CREIXEM 12.000€
COCEMFE 8.000€
Por Más Vida 1.000€
ALCER CASTALIA 1.000€
AFA 1.000€
CASDA 1.000€
AFANIAD 4.500€
RESCATA-2 1.000€
Associació Espanyola Contra el Càncer 1.000€
Fibromiàlgia 1.000€
Ateneu Benicarló 5.000€
AMPA Baix Maestrat 1.000€
Des de la Regidoria de Política Social i Joventut 
aprofitem per felicitar i agrair la gran tasca 
que realitzen les associacions, les quals són 
imprescindibles a la nostra societat.

L’Ajuntament reforça les tasques de prevenció 
davant de la possibilitat de fortes pluges

L’Ajuntament atorga 120.000€ en ajudes a les entitats socials
L’objectiu de la subvenció és garantir que les associacions puguen continuar amb les seues tasques d’atenció i suport a les persones més vulnerables



12 setembre de 2020

11

ACTUALITAT

X.Flores
Les dades turístiques d’aquest estiu a Vinaròs, 
temporada que ha estat marcada pels danys 
soferts pel temporal Glòria i llastrada especialment 
per la pandèmia del Covid-19, han donat com a 
resultat un descens del 18,4% respecte a l’estiu de 
2019. Tot i així, la dada Mitjana d’ocupació ha estat 
“moderadament positiva”, segons l’ha qualificat el 
regidor d’Interès Turístic i Promoció de la Ciutat, 
Marc Albella, en arribar al percentatge del 71,51%. 
D’aquesta manera, si al juliol de 2019 l’ocupació va 
ser del 84,66% i a l’agost del 95,16% amb una mitjana 
total del 89,91%, aquest estiu del 2020 al juliol hi ha 
hagut una ocupació del 70,02% i a l’agost del 73%. 
Al juliol de 2020 la mitjana d’ocupació hotelera 
ha estat del 70%, mentre que la mitjana 
d’ocupació en apartaments regulats ha estat 
d’un 60,6% i en càmpings del 79%. A l’agost les 
dades d’ocupació en hotels ha estat d’un 57%, 
en apartaments un 65% i en càmpings del 98%. 
La mitjana d’ocupació en hotels al juliol i agost 
s’ha situat en un 63%, la mitjana d’apartaments 
ha estat un 62,8% i la mitjana de càmpings 
un 88,5% el que dóna una mitjana total 
del 71,51%. El 70% dels visitants han estat 
nacionals i un 30% han estat estrangers. 
L’Ajuntament de Vinaròs té una “satisfacció 
moderada” després de conèixer aquestes 
dades, destacant el regidor d’Interès Turístic 

que “hem estat per sobre de la mitjana d’altres 
destins, són molt poques les poblacions 
que han pogut arribar a un 70% d’ocupació”. 
Quant a les activitats estiuenques programades, 
va destacar l’èxit de molts dels actes culturals 
en els quals es va penjar el cartell de complert, 
les activitats a la platja i les visites guiades. 
“Ha estat realment un estiu molt complicat i difícil. 
Hem fet tot el possible per a coordinar-nos amb 
el sector privat i hem treballat de manera molt 
positiva amb ells. El sector empresarial ha donat 
molt de la seva part i hem treballat braç a braç en 
una situació molt delicada”, va assenyalar el regidor 

socialista.  Albella ha agraït el gran esforç que ha 
fet el sector privat per adaptar-se a la nova realitat 
i oferir una atenció de qualitat, tant als veïns com 
als visitants. Així mateix, també estenia els seus 
agraïments al Departament de Turisme i Tourist 
Info per la feina realitzada, al servei de salvament i 
socorrisme que fins a finals de setembre continuarà 
amb les tasques de vigilància, als informadors de 
platges contractats per la Generalitat Valenciana, 
Policia Local pel gran treball realitzat per a garantir 
la seguretat de les persones i a la Brigada Municipal 
que ha fet un gran esforç per mantenir el litoral 
adequat.

La temporada d’estiu 2020 conclou amb una ocupació del 71,51%
El descens de turistes, degut a la pandèmia del Covid-19 ha estat del 18,4% respecte a l’any anterior 

L’objectiu de la subvenció és garantir que les associacions puguen continuar amb les seues tasques d’atenció i suport a les persones més vulnerables

X. Flores
La regidora d’Educació, Begoña López i la 
coordinadora de la  EPA  Anna García, han 
comparegut aquesta setmana per a explicar 
l’inici de curs de la Formació Per a Adults, 
marcats per les mesures de seguretat i higiene 
que hauran de seguir-se per a prevenir el 
contagi de Covid-19, fet que comportarà 
una reducció en els cursos i aforaments. 
Aquest any, per tant, degut a aquestes mesures 
hi haurà menys places en els cursos, i a la tercera 
falta d’assistència no justificada es deixarà la plaça 
lliure perquè pugui ser ocupada per una altra 
persona que estigui en la llista d’espera. “És una 
de les mesures que hem decidit prendre pel tema 
dels aforaments, que enguany són més reduïts a 
causa de les mesures sanitàries”, va explicar López. 
Un altre tipus de mesures serà la ventilació 
de les aules de 15 minuts entre classes, a més 
del distanciament entre alumnes, rentada 
freqüent de mans i mascareta obligatòria. 
Els cursos presencials, com va informar López, 
s’iniciaran de manera escalonada. La  EPA  també 
ofereix la Universitat  per  a  Majors, que es durà a 
terme però amb canvis en els protocols, que seran 
més estrictes i es trasllada al Vinalab  en tenir un 
major aforament. Les classes seran trimestrals.

Sense curs de cuina ni 
entrenament de la memòria
Un dels cursos que s’elimina 
com a mesura preventiva 
és el de cuina,  que  es duia a 
terme en l’espai gastronòmic 
del mercat municipal, encara 
que no es descarta iniciar-lo 
més endavant. Tampoc es farà 
enguany el curs d’entrenament 
de la memòria en ser grups de 
persones més vulnerables en 
cas de contagi del coronavirus.

Matrícules i cursos
García va explicar que els primers cursos que es 
posaran en marxa són els més essencials: esports 
(un total de 19 cursos) , informàtica (7 cursos) i 
alfabetització per a estrangers (3 cursos). Aquests 
cursos s’iniciaran a l’octubre i la matrícula pot 
formalitzar-se aquest mes de setembre. La resta 
de cursos (balls i música, activitats manuals i 
idiomes), s’iniciaran al novembre i la matrícula 
es formalitzarà a l’octubre. El divendres 11 de 
setembre començarà la inscripció als cursos 
d’esport per als antics alumnes, per internet. 
Tota la informació referent a la matrícula està en 

la pàgina web de la EPA consellepa.vinaros.es, on 
s’explica el procediment i els terminis. A més, hi 
haurà un servei de suport que ajudarà els alumnes 
a matricular-se per internet (telèfon 964 40 74 93) 
 
Concurs de fotografia
D’altra banda, García va explicar que el concurs de 
fotografia ha tancat els terminis de presentació i 
a partir del 22 de setembre fins al 4 d’octubre 
s’exposaran les fotografies realitzades a l’auditori 
municipal i se celebrarà el lliurament de premis. 
També s’exposaran les fotos dels alumnes que van 
fer l’any passat el curs de fotografia.

La EPA iniciarà de manera escalonada les activitats 
amb una reducció d’aforaments 

A l’octubre comencen els cursos d’esports, informàtica i alfabetització per a estrangers
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Redacció/X.Flores
Les noves analítiques setmanals 
realitzades per l’empresa  FACSA  en 
les aigües residuals de Vinaròs han 
donat en aquesta ocasió positiu 
en coronavirus. Encara que amb 
“nivells baixos” segons ha indicat 
en una nota de premsa des del 
consistori  vinarossenc, aquesta és 
la primera vegada que aquestes 
anàlisis detecten presència 
del Covid-19, després d’haver 
donat negatiu en els anteriors 
realitzats durant les setmanes 
dels mesos de juny, juliol i agost. 
 
Des de l’ajuntament s’ha volgut 
recordar que “la detecció del virus 
en residus d’origen fecal indica 
l’existència d’alguns casos positius 
en la població, però en cap cas que la 
via de contagi és a través de l’aigua”. 
Aquestes dades recopilades gràcies 

a aquest conveni entre Ajuntament 
i  FACSA  serveixen a les autoritats 
sanitàries per a extremar els rastrejos 
en determinades zones i per a tenir 
un control i poder realitzar una 
valoració més efectiva de la situació. 
La finalitat de les proves és detectar 
una possible presència del material 
genètic de  SARS-CoV-2, causant del 
coronavirus, i així poder controlar 
possibles rebrots, en cas de produir-se. 
 
Després d’aquest positiu en 
coronavirus, aquestes analítiques 
es repetiran, segons s’ha indicat, 
“per a verificar i contrastar aquests 
resultats per a veure si es tracta 
d’un fet aïllat o si és persistent”. En 
cas que les dades corroboren la 
presència del virus en les aigües 
residuals “es realitzaran diferents 
anàlisis sectorials en diferents 
col·lectors i zones de la ciutat per a 

aconseguir dades més específiques”. 
 
L’alcalde, Guillem Alsina, ha demanat 
a la ciutadania “que no baixe la 
guàrdia i continue respectant totes 

les normes de seguretat establertes 
per les autoritats sanitàries”, recordant 
l’ús obligatori de la mascareta, el 
manteniment de la distància de 
seguretat i la rentada de les mans.

X.Flores
El PP de Vinaròs ha informado de la presentación 
en el próximo pleno ordinario de una moción en la 
que solicitarán abrir una comisión de investigación 
respecto al expediente de cambio de movilidad 
en la costa sur, que desde el mes de mayo es 
unidireccional. “Ya sabemos que dicho expediente 
no existe, y esta es la primera anomalía, ya que fue 
una decisión tomada en plan cacique, sin un solo 
informe técnico que la avale, lo que desde nuestro 
punto de vista es inasumible”, señaló Amat.
Los populares quieren con esta moción que todos 
los grupos municipales se pronuncien sobre este 
tema, conseguir toda la información posible sobre 
quién tomó la decisión del cambio de movilidad, 
que los técnicos puedan ser preguntados por los 
grupos de la oposición e información de los datos 
de siniestralidad en la costa sur en comparación 
con años anteriores. “Creemos que tomando 
esta decisión sin informe técnico ha habido una 
irregularidad, y con la comisión de investigación 
queremos despejar la duda de si existe también 
una ilegalidad”, explicó.
Amat indicó que “a principios de mayo se decidió 

cambiar la movilidad de la costa sur y hacerla de 
sentido único, una decisión que el alcalde anunció 
a bombo y platillo argumentando que fue un 
trabajo de cinco concejalías al ser un plan integral”.
El portavoz popular consideró que “ante tales 
afirmaciones, cabía pensar que existiría un 
expediente administrativo, pero no lo hay”.
Amat también quiso aclarar que “no estamos 
diciendo que no se pueda hacer, pero si se hace 
tiene que hacerse bien. Es relevante cuando se 
toman decisiones de este tipo que se haga con 
los informes técnicos pertinentes. Los políticos no 
pueden decidir estas cosas sin ni siquiera pedir 
asesoramiento a los técnicos”, concluyó. 

PCR para los centros educativos
Por otro lado, Amat lamentó que la Generalitat 
no haya realizado test PCR a los profesores como 
se ha hecho en otras comunidades autónomas 
antes del inicio del curso escolar, y pidió que el 
Ayuntamiento de Vinaròs destine una partida para 
realizarlos a docentes y alumnos. “Para iniciar el 
curso de forma segura se deberían haber realizado 
estos test, pero la Conselleria no lo ha hecho, y por 

eso pedimos que el Ayuntamiento destine recursos 
para poder hacerlos como se ha podido hacer en 
otras localidades como Sant Jordi”, señaló. Además, 
recordó que los PCR realizados a profesores en la 
Comunidad de Madrid más de 2.000 docentes 
dieron positivo “y en la Comunidad Valenciana no 
lo sabemos porque no los han hecho”.

ACTUALITAT

Les noves analítiques detecten presència de Covid-19 en les aigües 
residuals de Vinaròs 

Les anàlisis també descarten la presència del virus en l’aigua depurada

El PP de Vinaròs pedirá abrir una comisión de investigación 
por los cambios circulatorios en la costa sur

Amat solicita que el Ayuntamiento facilite PCR para los alumnos y profesores de los centros educativos y lamenta que no lo haya hecho Conselleria 
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Miguel Redorat Foix, natural de Benicarló, va ser capellà 39 anys en varies
parròquies de la Diòcesi de Tortosa: Villafranca del Cid, Serra d’Almos, Darmòs, Ascó, 
Godall, Cervera del Maestre i Vinaròs.
Durant tota la seva vida ministerial ha sigut testimoni de l’evangeli, fent el bé per 
tot arreu i atenent singularment les causes marginades. Nombrosa és la gent que 
recorda a Mossén com un home afable, simpàtic i molt proper. Sobretot molts el 
tenim present com a un capellà vinculat a la defensa de la nostra llengua, sent 
especialment atractives les seves misses i homilies. Per la seva participació en 
activitats culturals per la llengua com el programa de “Radio Nueva” , articles en 
premsa, entrevistes, ... se li concedí el guardó “Pentecosta’93” (Castelló).
Però un dels fets més conegut a les comarques de l’Ebre va ser la lluita
antinuclear del poble d’Ascó quan va ser rector de la parròquia i regidor a
l’ajuntament junt a l’estimat Carranza. Molts són els articles que s’han continuat 
redactant, i que a dia d’avui no obliden aquells valors que van néixer a Terra Alta.
Com tot benicarlando tenia gran devoció al Santíssim Crist de la Mar
participant al novenari i processó. Amb molta estima se’l recorda a Vinaròs, tenia un 
esperit d’esforç, de lluita, de cor net, del poble i per al poble; compromés amb tots 
els malalts de l’Hospital Comarcal , els visitava cada dia, animava i reconfortava amb 
acudits i bons pensaments.

Gràcies Mossén Miquel, sempre et recordarem!
Família Redorat.

SOCIETAT

“IN MEMORIAM” MOSSÉN MIQUEL REDORAT
L’HOME DE LES CAUSES JUSTES

Aquest mes de setembre es compleixen 25 anys de la 
seva mort, quan tenia 62 anys d’edat
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E.Fonollosa

Septiembre: Keep 
calm y llena la 

nevera

Carla Escuder Marcos, Dietista-Nutricionista

Y como siempre llega septiem-
bre con nuevas propuestas en 
tu cabeza para encauzar los pla-
nes que se han ido quedando 

por el camino. ¿Eres de reciclar los propósitos 
que te planteaste en enero o buscas nuevos para 
motivarte?
Llega septiembre y llegan las prisas, sobre todo 
para perder todo el peso ganado. Como es ha-
bitual, cada septiembre, os doy unas ideas para 
que “la vuelta al cole” sea lo mejor posible. Así 
que keep calm y llena la nevera. 
¡El lunes empiezo! Suele ser la frase habitual. 
Llega el lunes, y será un lunes muy lunes. Pro-
bablemente empiezas a trabajar después de las 
vacaciones y, además, decides empezar la dieta, 
diseñada por ti mismo. Para desayunar un café 
con leche desnatada y una tostada de pan con 
pavo; no almuerzas; comes un poco de hervido 
con un filete pequeño de pollo a la plancha; para 
merendar una pieza de fruta y para cenar un to-
mate y una lata de atún, ¡como mucho! Porque 
a veces ni se cena. Este tipo de alimentación es 
imposible sostenerla en el tiempo, porque vas a 
tener un hambre voraz. ¡No hay que comer me-
nos, hay que comer mejor!
Otro error típico es asociar la dieta a la lechuga-
pechuga triste. Tampoco va a ser sostenible en 
el tiempo porque te vas a aburrir a la mínima. 
Además, durante el verano nos hemos acostum-
brado a comer cosas muy sabrosas por lo que el 
cambio tiene que ser progresivo. Sé original en 
la cocina con alimentos saludables y huye de la 
comida triste. 
Es más importante la calidad de los alimentos 
que las calorías sí, pero no nos tenemos que 
olvidar de ellas. Se ha puesto muy de moda el 
#realfood. Y eso es genial! Pero cuidado con las 
densidades de los alimentos. Si buscamos perder 
el peso prioriza alimentos de media-baja densi-
dad calórica y que te sacien, los ricos en fibra. 
Una tostada con tomate, aguacate, frutos secos 
y Aceite de Oliva Virgen Extra. Es sanísima y te 
saciará hasta la hora de comer probablemente. 
Pero es un almuerzo de gran densidad calórica. 
Este tipo de alimentos, al cómputo total de calo-
rías diarias que hay que comer para que aun así 
pierdas peso, desequilibra mucho la balanza. Ya 
que son calorías que habrá que quitar de otras 
tomas, y puede ser peor. En cualquier caso cada 
caso es único y hay que personalizar ya que in-
fluyen otros factores como el nivel de sedentaris-
mo (las horas que te pasas sentado) y el nivel de 
ejercicio físico que haces. Prioriza el consumo de 
frutas, verduras, hortalizas y legumbres. Además 
de proteína de alto valor biológico baja en grasa.
Lo que no se compra no se come. Probablemen-
te pases unos días con gran ansiedad por la co-
mida, esto es debido al consumo de manera ha-
bitual de alimento ricos en azúcar. Para calmar 
dicha ansiedad lo mejor es evitar el consumo de 
azúcar durante 5 días. Ayúdate a ti mismo, y evita 
tener este tipo de alimentos por casa estos días.

Esta setmana s’ha instal·lat el nou quiosc de la ONCE a la plaça de 
Sant Antoni. La regidora de Política Social, Berta Domènech i el 
d’Urbanisme, José Chaler, van visitar el nou servei.

Felicidades Marcos de parte de tus hijose hijas, 
nietos y nietas, bisnietos y amigos. Ha sido un 

cumpleaños muy diferente, sin besos ni abrazos. 
Pero por lo menos sigue con nosotros.
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

SOCIETAT

RESUM CLIMATOLÒGIC AGOST 2020 A VINARÒS 

            
Temperatura  Pluja  Vent 

  ºC Dia Hora    l/m2 Dia Hora    Km/h Dia Hora Direcc. dominant 

Mitjana 26,2 -- --  Dia més plujòs 8,6 12 --  Mitjana 2,2 -- -- SE 
Mínima 17,5 31 04:45  Màx. Intensitat 218,4 12 05:45  Màxima 35,4 30 09:30 ONO 
Màxima 32,6 22 13:30  Total Mes 8,6 -- --       

½ Día + calorós 27,4 22             
½ Día + fred 19,3 31             

 
Aquest Agost ha sigut molt humit y termicament normal, respecte al mateix mes de Agost del 2019: La 
temperatura mínima ha sigut 1,10* ºC més baixa que la mínima del mes de Agost de 2019 (la Temperatura 
mitja ha sigut 0,50 ºC més alta que al Agost de 2019; i el dia més calorós, el 22, amb una temperatura de 32,6 
ºC (0,70 ºC més alta, que el dia més calorós de Agost de 2019, sent l'índex de calor maxim el dia 22 de Agost, a 
les 13,30h, amb una temperatura de 37,8ºC). 
 
El mes va començar amb una onada de calor i va acabar amb una brusca baixada de temperatura, de 
manera que el dia 30 va ser, juntament amb el 22 d'agost de 2007, el dia d'agost més fred a la Comunitat 
Valenciana en el segle XXI. 
 
Així-mateix, aquest mes ha sigut un mes molt càlid i lleugerament sec. La precipitació acumulada ha sigut 
8,6 l/m², amb 1 dia de pluja durant el mes, amb una intensitat màxima aqueix dia de 218,4 l/m². El mateix 
mes de l'any anterior la precipitació total va ser de 31,5 l/m². 

                                                                   Dijous, 03/09/2020, 10:15h
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Aquest mes d’agost ha sigut molt humit i tèrmicament normal, respecte al mateix mes d’agost del 2019. 
La temperatura mínima ha sigut 1,10 ºC més baixa que la mínima del mes d’agost de 2019 (la temperatura 
mitjana ha sigut 0,50 ºC més alta que a l’agost de 2019; i el dia més calorós, el 22, amb una temperatura de 32,6 
ºC (0,70 ºC més alta, que el dia més calorós d’agost de 2019, sent l’índex de calor màxim el dia 22 d’agost, a les 
13.30h, amb una temperatura de 37,8ºC).
El mes va començar amb una onada de calor i va acabar amb una brusca baixada de temperatura, de manera 
que el dia 30 va ser, juntament amb el 22 d’agost de 2007, el dia d’agost més fred a la Comunitat Valenciana 
del segle XXI.
Així mateix, aquest mes ha sigut un mes molt càlid i lleugerament sec. La precipitació acumulada ha sigut de 
8,6 l/m², amb un dia de pluja durant el mes, amb una intensitat màxima aquest dia de 218,4 l/m². El mateix mes 
de l’any anterior la precipitació total va ser de 31,5 l/m².

Redacció
La Policia Local de Vinaròs va realitzar la matinada del 2 de setembre 
una operació policial contra el joc il·legal en una nau industrial del 
camí Sant Sebastià. A l’inici de l’època estival, els agents van tenir 
coneixement de la possible pràctica de jocs il·legals en una nau 
industrial, on s’estaven desenvolupant partides de pòquer amb 
apostes monetàries.
Al llarg de l’estiu es va desenvolupar un seguiment i recerca policial 
a la zona, on es va observar una afluència de vehicles anòmala a 
altes hores de la matinada, especialment en dies entre setmana.
La nit de la intervenció es va observar una gran quantitat de vehicles 
a l’exterior de la nau, sent per les hores, el dia i lloc, totalment 
anormal, motiu que va portar als agents de policia a dur a terme la 
inspecció, després d’escoltar des de l’exterior el soroll de persones 
i fins i tot el que provoquen les fitxes de plàstic en ser colpejades 
a la taula.
Després d’advertir la presència policial, es van localitzar a l’interior 
de la nau un total de 15 persones, entre elles l’arrendatari de 
la instal·lació i organitzador de la partida. Tots els presents 
participaven en el joc al voltant d’una taula i fins i tot es va advertí 
la presència de dos menors, acompanyats dels seus tutors legals 
majors d’edat.
Després de la inspecció efectuada en la nau es van localitzar dues 
taules de pòquer professional, un total de 680 fitxes de joc i dos 
jocs de cartes, material que va ser precintat i confiscat pels agents, 
quedant el mateix a la disposició de l’òrgan sancionador competent.

La Policia Local realitza una operació contra el joc il·legal
Els infractors organitzaven partides de pòquer en una nau industrial
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Els mitjans de comunicació ens mostren últimament  
que l´interès sobre la Lluna torna a estar a l´ordre del 
dia.  Es diu que en 45 anys no se li ha fet massa cas 
al nostre satèl.lit natural. Això respon a que l’últim 
vol tripulat per astronautes americans, l’Apollo 17, 
es va produir l´any 1972, durant el qual un dels 
tripulants, Gene Cernan, va fer una passejada per la 
superfície de la Lluna. Però no es així. Sí que s´hi ha 
tornat, i molt sovint, però els protagonistes d´aquests 
posteriors allunatges han sigut vols no tripulats, que 
transportaren  gran quantitat d´aparells i sondes de 
tota mena, enviats per, al menys, set països diferents 
als que hi ha que afegir els europeus que participen 
en la ESA (Agencia Espaial Europea). Amb tot això, fins 
avui, quasi han convertit el satèl·lit en un “abocador” 
de material d´alta tecnologia.
Què sabem de la Lluna fins ara? De manera molt 
resumida, sabem que es el nostre satèl·lit natural, 
que orbita la Terra a una distancia de 384.400 km, i 
necessita 29,5 dies per complir aquesta orbita.  La 
seva forma no es totalment esfèrica, si no que es 
lleugerament ovoïdal, però amb un diàmetre de 3.475 
km, quasi una quarta part del de la Terra (12.732 km) i 
la seva gravetat es el 17% de la nostra. Estructuralment 
te una crosta superficial de 70 km, un mantol de 1330 
km i un nucli de 340 km de gruix, respectivament, que 
sumen un radi aproximat de 1740 km. Mes endavant 
parlarem de la seva composició geològica, d´acord 
amb la informació que hem pogut anar coneixent 
a  partir del estudi dels materials recollits durant els 
projectes que han aconseguit l´allunatge i la presa de 
mostres. La dèria d´anar a la Lluna va començar a finals 
de la dècada dels 1950, protagonitzada per les dues 
potencies polítiques hegemòniques del moment, els 
EEUU i la URSS, un cop acabada la 2ª Guerra Mundial, 
i es precís entendre quines foren les raons i objectius 
d´aquests viatges. D´entrada pot pensar-se que 
es va establir una partida d´escacs materialitzada 
en la Guerra Freda, traduïda en una pugna sobre 
superioritat militar, tecnològica i econòmica entre 
dues potencies, o entre dos sistemes polítics 
contraposats, que pretenien la hegemonia mundial.
Quin era el millor escenari per aquesta pugna entre 
les dues potencies ?.  Armades fins les dents, amb 
l´arma nuclear, i amb el convenciment de no tindre 
d´arribar a desencadenar un conflicte planetari, el 
repte es va materialitzar en la carrera espaial i, com a 
primer relleu dins d´aquesta cursa, aconseguir arribar 
a la Lluna.
Fem un resumit inventari en el temps, dècada darrera 
dècada, dels relleus d´aquest repte establert entre les 
dues potencies hegemòniques.

Dècada 1950´s
La cursa va començar durant els anys 1958-59. Els 
EEUU varen fer set llançaments “Pioneer” amb la 
intenció de poder orbitar la Lluna. Sols un va tindre 
un èxit parcial (Pioneer P.4 – 1959), tots els demés 
varen fracassar. La URSS també  en va fer set segons  
el projecte “Luna”, amb la intenció d´impactar sobre 
la superfície del satèl·lit. Quatre varen fracassar, però 
dels altres tres un va acomplir l´impacte i els altres dos 
varen sobrevolar la Lluna, es quan el “Luna 3” (1959) 

va poder fotografiar la seva superfície per primer cop.

Dècada 1960´s
Els EEUU varen fer uns 30 llançaments (Programes 
Pioneer, Ranger, Surveyor, Orbiter i Apollo). El seu 
objectiu era aconseguir vols orbitals per fotografiar 
la superfície, i provocar impactes i allunatges amb 
“landers” (vehicles tot terreny). Al principi (1960-63) 
varen fracassar, el 1964 aconseguiren els primers 
impactes, el 1966 es fa el primer allunatge suau amb 
el Surveyor 1, el 30 de maig, però no es fins els Apollo 
7 i 9 (1968-69) que els primers astronautes americans 
orbiten la Terra. En els Apollo 8 i 10 orbiten la  Lluna 
efectivament i tornen a terra, i el 1969, l´Apollo 
11 permet als primers astronautes fer l´allunatge 
amb el mòdul “Eagle” i  posar el peu a la Lluna. Eren 
Neil Armstrong i Buzz Aldrin  (21 de juliol) - que 
instal.len diversos aparells científics, prenen fotos i 
mostres geològiques. Aquest mateix any l´Apollo 12 
repeteix la proesa, i els astronautes Charles Conrad i 
Alan Bean, caminen fins apropar-se a les restes d´un 
anterior Surveyor 3, en prenen peces per el seu estudi, 
filmen pel·lícula, prenen mes mostres geològiques, hi 
deixen mes aparells científics, i se´n tornen el 24 de 
novembre. La URSS va fer també uns 30 llançaments 
(Programes Luna, Soyuz, Zond i Kosmos) quasi amb 
els mateixos objectius que els americans, però amb 
mes fracassos. El 1965 el “Zond 3” pot sobrevolar la 
Lluna i el 1966 el “Luna 9” aconsegueix un allunatge 
suau el 31 de gener. Es el primer aparell construït per 
l´home en posar-se sobre la Lluna,  i pren les primeres 
fotografies de la superfície lunar dins del programa 
soviètic. Aquest 1966 mor l´enginyer Serguei P. 
Koroliev, pare de l’astronàutica russa, qui va dissenyar 
els coets “Soyuz”, que encara avui dia s´utilitzen 
per viatjar fins l´Estació Espaial Internacional (EEI). 
Sembla que això va produir un gran impacte negatiu 
en la carrera astronàutica de la URSS, proporcionant 
prou d´avantatge a la NASA americana que encara 
comptava amb el seu “cervell alemany” Werner Von 
Braun, “incorporat” per els EEUU a la seva carrera 
espaial un cop acabada la 2ª Guerra Mundial. Von 
Braun va dissenyar els coets Saturn V que han 
permès el desenvolupament dels vols del projecte 
Apollo americà. Entre 1967 i 1969 es llancen set vols 
del “Soyuz” amb la intenció de fer vols circumllunars 
però fracassen.  En aquest període els programes 
Luna (fins el Luna 15), Zond (fins el Zond 7) i Kosmos 
(300 i 305) fan uns 11 llançaments, amb l´objectiu 
de fer vols orbitals no tripulats a la Lluna. Quasi tots 
fracassen, excepte els Zond, que inclús introdueixen 
animalets, plantes i llavors en els vols, recuperant-
los vius de tornada en alguns casos, no sempre.  El 
Luna 14 aconsegueix fer el vol orbital però impacta 
finalment sobre la Lluna. I als Kosmos, que aspiraven 
a collir mostres lunars i tornar, els hi fallaren algunes 
fases dels coets, així van passar a formar part de la 
munió de “escombraries tecnològiques” que avui dia 
orbita la Terra.  

Dècada 1970´s
Els EEUU varen fer uns 6 llançaments entre 1970 i 
1973, cinc  dins del programa “Apollo” (Apollo 13 a 
17) i finalment un vinculat al programa “Mariner”. 
Tots els Apollo van ser tripulats, amb allunatges 
destinats a recollir mostres i a l´instal·lació d´aparells 
de mesura, de telescopis, i fer proves de vehicles tot 
terreny (LRV). En els casos dels Apollo 15 i 16 s´hi 
van desplegar petits satèl·lits orbitals no tripulats 
(PFS.1, 2) per fer mesures del camp magnètic i 
de la intensitat d´impacte de micropartícules 
energètiques procedents de l´espai exterior.
L´Apollo 17 no va ser tripulat per pilots experimentats 
anteriorment, però la tripulació incloïa el primer 
i únic  científic (geòleg) que va anar a la Lluna  - 
Harrison Schmitt-, qui va fer aquella famosa 
fotografia panoràmica de la Terra, anomenada la 

“bola blava” (blue marble). El Mariner 10 se´n va 
passar de llarg de la Lluna,  amb destí a Venus i 
Mercuri , però va aprofitar per enviar fotografies del 
pol nord de la Lluna.
La URSS va fer uns 13 llançaments no tripulats, tots 
dins del programa “Luna” ( o Lunik), del Luna E-8-5 i 
el Luna 16, fins el Luna 24.  El Luna 16 aconsegueix 
fer allunatge amb una sonda automàtica, i es el 
primer equip soviètic que pren mostres del satèl.lit 
i  torna a la Terra. Els Luna 17, 20 i 21  també tenen 
sort, fan allunatge, alliberen un vehicle tot terreny 
no tripulat i recullen mostres.  Els demés vols, amb 
l´objectiu de fer orbitals o allunatges, fracassen.  
El Luna 24 es la ultima sonda enviada per la URSS.  
Recull mostres que portades a la Terra permeten 
localitzar-hi directament rastres d´aigua. 
Fins a finals dels anys 70 els americans varen  fer 6 
preses de mostres geològiques totalitzant uns 400 
kg, mentre que les 3 operacions de mostreig dels 
russos proporcionaren 500 grams. Moltes d´aquestes 
mostres ja s´han investigat científicament, però 
encara no totes, sotmeses a un rigorós protocol 
d´estudi.  Així que el passat 20 de juliol de 2019  
s´han complert 50 anys des.de que el mòdul  “Eagle” 
de l´Apollo 11 de  la NASA es va posar sobre la 
superfície de la Lluna. Aquell mòdul, així com els 
posteriors dels Apollo 12 i 14, estaven concebuts 
per no recórrer més de 1 km sobre la superfície del 
satèl·lit, doncs es considerava que a un lloc sense 
atmosfera protectora, qualsevol impacte d´un 
micrometeorit o meteoroide, per menut que  fora, li 
podria ser fatal.
Ja els mòduls dels Apollo 15, 16 i 17, mes protegits,  
van poder fer recorreguts d´entre 3 i 12 km, i així  
es varen programar els allunatges en zones de la 
superfície que hagueren sofert grans impactes de 
meteorits per poder recollir mostres de materials 
de composició química i isotòpica molt diversa, 
a causa de les elevades temperatures causades  
pels impactes. En principi, el fragment d´anortita 
anomenat “roca del Gènesi”, recollit en una 
d´aquestes missions (Apollo 15), i depositat avui dia 
al Johnson Space Center de la NASA a Houston, va 
facilitar la datació de la formació de la Lluna ara fa 
uns 4.500 milions d´anys, quan un embrió planetari, 
anomenat “Theia”, de la mida del planeta Mart, va 
impactar la Terra, i els materials que varen sortir 
rebotats s´aplegaren per  formar el satèl.lit. L´estudi 
comparatiu de la composició isotòpica del oxigen 
en materials terrestres i lunars confirma aquesta 
hipòtesi, mentre que els meteorits que han 
arribat a la Terra des.de l´espai exterior tenen 
composició molt diferent.
De tota manera, l´efecte del impacte va produir 
alguns canvis en els materials que es poden 
trobar a la superfície de la Lluna, on materials 
considerats “preciosos” o “rars”, avui dia molt 
buscats però escassos a la Terra, sembla que es 
troben en abundor. A demés  es creu que els 
múltiples impactes posteriors de fragments de 
cometes i altres aeròlits es l´origen de la presencia  
d´aigua  (¡¡).

SOCIETAT

ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (I)
Per Francisco Amat, biòleg



12 setembre de 2020

17

ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (I)
Per Francisco Amat, biòleg

CULTURA

“Sabates noves”, del vinarossenc Tian Gombau, 
Premi Max al Millor Espectacle Familiar

X.Flores
L’actor vinarossenc Tian Gombau ha 
aconseguit amb la seua companyia Teatre 
de l’Home Dibuixat un dels 23 Premis Max 
de les Arts Escèniques, concretament el 
de Millor Espectacle per a Públic Infantil, 
Juvenil o Familiar per la seua obra “Sabates 
noves”, inspirada en la festivitat de Santa 
Caterina de Vinaròs. La gala de lliurament 
de la XXIII edició dels Premis Max de les Arts 
Escèniques va tindre lloc enguany al Teatro 
Cervantes de Màlaga. Set produccions 
valencianes aspiraven a emportar-se algun 
dels guardons en nou categories, de les 
dènou que hi ha.
L’espectacle de Tian Gombau estava 
també seleccionat en les categories de 
Millor Composició Musical i Millor actor 
protagonista.
“Sabates noves” és la tercera creació 
de la companyia  Tian  Gombau-
L’Home  Dibuixat, dedicada als més 
menuts de la casa: xiquets i xiquetes 
a partir de 3 anys i públic familiar. 
Escrita i dirigida per Jordi Palet i Puig, 
“Sabates noves” parteix de la tradició de 
Santa Caterina del poble de Tian Gombau, 
Vinaròs, i parla amb poesia i tendresa 
del fet de créixer i dels sentiments que 
això comporta. Des de la seva estrena 
al novembre de 2018, l’obra compta 
més de 100 representacions realitzades 
tant a nivell nacional com internacional. 
Es va representar en 9 comunitats 

autònomes espanyoles així com a 
França, Mèxic i Rússia, i està esperada 
enguany a Itàlia, Suïssa, Finlàndia, 
Alemanya, Bèlgica, Corea del Sud i la Xina. 
La música va ser composta per Òscar Roig, 
qui porta un recorregut de més de 30 anys 
com a compositor per a obres teatrals. 
Malgrat el poc temps de vida de l’obra, 
“Sabates noves” va ser guardonada 
l’any 2019 amb 3 premis destacats en el 
panorama de les Arts Escèniques nacional 
i internacional: el Premi al Millor Espectacle 
de Petit Format en la Fira  FETEN  (Gijón, 
Astúries), el Drac d’Or a la Millor Escenografia 
en la  Fira  de  Teatre  de  Titelles  de 
Lleida (Catalunya) i el Premi 
del Público Professional en 
el  International  Puppet  Theatres  Festival 
“Visiting  Arlekin”  de la ciutat 
de Omsk (Rússia, Sibèria).
En paraules de Tian  Gombau, productor i 
actor de l’obra, “tenir l’oportunitat d’arribar 
a ser candidat als Premis MAX en les 
categories de Millor Espectacle Familiar, 
Millor Composició Musical i de Millor Actor 
Protagonista, és una molt bona notícia 
per al sector de les Arts Escèniques que 
es dedica a la Infància i la Joventut. I és 
que, compartir la categoria de Millor Actor 
Protagonista amb un espectacle dedicat a 
la primera infància, al costat d’actors com 
Carlos Hipòlit, Emilio Gutiérrez  Caba  o 
Lluís  Homar, entre altres, és un gran 
reconeixement per al nostre treball.”

L’obra està inspirada en la festa de Santa Caterina de Vinaròs
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A las gentes de Vinaròs en general, y porqué no, 
a los que también se sienten vinarocenses, nos 
gusta subir a nuestra ermita, ver sus parajes y si 
acaso, hacer la visita a nuestros santos patronos: 
la virgen de la Misericordia y san Sebastián. Y 
qué les voy a decir a los que durante años hemos 
vivido fuera de Vinaròs. Mi niñez y juventud se 
forjaron en Barcelona. Recuerdo que cuando venía 
a Vinaròs con mis padres, lo primero que hacíamos 
era ir a ver la mar y el puerto. Luego mi padre y yo 
organizábamos subir a pie a la ermita y visitar a 
nuestros santos patronos.
Nuestros amables lectores del “Diariet” se 
preguntarán… ¿Qué tiene que ver esto con la 
entrevista? Pues bien, a raíz de mi última visita 
a la ermita, recorrí los encantos de su paraje, fui 
a ver la cruz, visité a nuestros patronos y finalicé 
asomándome a ver cómo habían quedado las 
excavaciones de arqueología en este curso 2020.
Vino a mi mente, la cantidad de años que han 
pasado en el yacimiento, a raíz de su descubrimiento 
en el año 1976, recordé como cada año van saliendo 
al descubierto nuevos vestigios, comparaba los 
adelantos en los últimos años y pensé: ” ¿No sería 
posible que alguien nos explicara la historia de 
nuestro yacimiento del Puig de la Misericordia?” 
Y aquí me cuadraron “todos los números”. La  
persona más indicada para mí era el vinarocense y 
arqueólogo Arturo Oliver Foix.
Entré en contacto con él y no tuve ningún problema. 
Arturo es un enamorado de su profesión y es un 
“vinarossenc de soca i de rel”, por lo tanto creo 
haber acertado en el personaje de esta “Entrevista 
a fondo”.
Arturo no es el primero de la familia Oliver que 
entrevisto. En el año 1999 entrevistaba a su padre 
D. Salvador Oliver Ramón, posteriormente he 
entrevistado en varias ocasiones a su hermano 
Salvador, y ¿quién me iba a decir a mí, que 
entrevistaría a un tercer Oliver?
El trato con Arturo es muy agradable y recuerda 
la fundación de Amics de Vinaròs a principio de 
1976, de la cual junto con José Luis Pascual, Pepe 
Valls, Ramón Redó y Juan Bover, entre otros, fue co-
fundador.
Es bueno conocer de la historia y cultura de nuestro 
pueblo, por lo tanto espero y deseo que esta 

entrevista sea del agrado de nuestros lectores.
-Para conocerte mejor Arturo, tú ¿cómo te 
definirías?
. Bien, como sabéis soy de Vinaròs, en donde cursé los 
estudios de bachillerato en el instituto que entonces 
no tenía ni nombre, simplemente era el Instituto. 
Realicé mis estudios superiores en la Universidad 
de Valencia y el doctorado en la de Barcelona, 
donde también cursé el máster en Museología y 
Museografía. Actualmente estoy dirigiendo el Servicio 
de Investigaciones Arqueológicas y Prehistóricas de 
la Diputació de Castelló en el Museo de BB.AA. y soy 
profesor tutor de la UNED.
El trabajo en el Servicio de Arqueología me lleva 
al estudio de los yacimientos de la provincia, 
especialmente los de la Edad del Hierro, y a participar 
con otras instituciones científicas en proyectos más 
amplios de investigación arqueológica. Por tanto, a 
nivel profesional, una persona que le gusta lo que hace 
y preocupado por la recuperación y divulgación del 
patrimonio de nuestros antepasados. Un patrimonio 
que al ser de toda la sociedad debemos cuidar.
-Supongo que aparte del mundo de la arqueología, 
tendrás tus aficiones.
. De joven practiqué baloncesto y piragüismo. Por 
cierto, con el club de piragüismo participamos en 
los campeonatos de España. Ni qué decir tiene, que 
me gusta el campo y la montaña, también realizar 
largos viajes por el mundo, el último que hice fue 
a Uzbequistán dentro de la ruta de la seda. Me 
gustaría visitar Tierra Santa ya que hay en marcha 
excavaciones de gran interés. En la actualidad lo que 
estoy practicando es la esgrima, aprovechando que 
tenemos en Castelló una escuela de esgrima.
-¿Cómo fue el escoger la carrera de arqueología?
. Desde siempre la Historia fue una de mis asignaturas 
preferidas, y dentro de ella la Arqueología era para 
mí la más atractiva, ya que combinabas la Historia 
con los espacios abiertos y la naturaleza. La verdad 
que entonces era una profesión prácticamente 
desconocida, fui el primero de Vinaròs en dedicarme 
a ella. Digamos que ha sido vocacional.
-Supongo que el trabajo de arqueólogo es 
bastante duro: frío, calor, humedades, viento, 
trabajar en poses difíciles como de rodillas, 
escarbar, aguantar trabajar con polvo y un largo 
etc. Aparte de esto, pienso que en aquellos 

tiempos no sé si estaría bien remunerado este 
trabajo. ¿Te lo pensaste bien para escoger esta
carrera?
. No es todo trabajo en el campo, indudablemente 
el calor y el frío en el yacimiento a veces es muy 
duro. Recuerdo por ejemplo una vez que hicimos 
excavaciones en el mes de enero-febrero en el Puig 
de la Misericòrdia y el pico rebotaba porque la tierra 
estaba congelada. En las últimas campañas como se 
trabaja en el mes de julio en cambio es el
calor lo que más molesta. No obstante, si tuvieras que 
mirar estas cosas hay muchas profesiones que son 
duras, y no por eso se deja de hacer el trabajo, al fin 
y al cabo si haces lo que te gusta esto es lo de menos.
- ¿Desde cuándo estás trabajando en la misma y 
cuál es tu actual cargo en nuestra provincia?
. Estoy trabajando como arqueólogo prácticamente 
desde que termine los estudios, casi siempre en el 
Servicio de Arqueología de la Diputación y en el 
Museo de BB. AA. El cargo de director del Servicio 
conlleva la tarea de conservador de arqueología del 
Museo de BB.AA. de Castellón.
- Si te parece bien, hablemos del “Puig de la 
Misericordia” de nuestra ciudad.
¿Cómo sale la idea de hacer las primeras 
excavaciones pensando que es posible encontrar 
un poblado ibérico en este concreto sitio?
. El lugar era propicio y típico para un asentamiento 
ibérico, de allí que a estancias de la Associació 
Cultural Amics de Vinaròs en el otoño de 1976 viniese 
a visitarlo F. Gusi que era entonces el director del 
Servicio de Arqueología de la Diputación, localizando  
indicios del yacimiento. A partir de allí, Amics de 
Vinaròs durante varios meses realizó trabajos que 
dieron como resultado la confirmación de un 
asentamiento de la Edad del Hierro e Ibérico, con la 
presencia de cerámica fenicia, una cerámica que en el 
estado del conocimiento que había entonces no era 
frecuente localizarla por esta zona. Posteriormente el 
Servicio de Arqueología incorporaría el yacimiento en 
sus proyectos de excavación, y así hasta el día de hoy.
- A partir de estas primeras excavaciones 
trabajaste tú ya en la misma.
. En efecto, yo ya estaba el día que hicimos la primera 
visita al lugar, y la dirección de la excavación siempre 
ha estado a mi cargo.
- Creo sería interesante que de forma resumida 

 

Director del Servicio de 
Investigaciones Arqueológicas y 

Prehistóricas  de la Diputació 
de Castelló

Arturo Oliver Foix

Salvador Quinzá Macip

ENTREVISTA A FONDO CON 
ARTURO OLIVER FOIX

Excavaciones en el Puig de la Misericordia
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nos hicieras un poco de historia de las mismas.
. Como te decía en 1976 se identifica el yacimiento 
realizando trabajos previos por parte de Amics 
de Vinaròs. En 1985 se inician las campañas de 
excavación ya dentro de la programación del Servicio 
de Arqueología, que durarán hasta 1991. En esta 
fase de las excavaciones se identifica todo el muro 
perimetral del edificio fortificado del siglo VI a.C. 
y el asentamiento del siglo II a.C. No se pudieron 
continuar los trabajos por estar el mirador.
Tras unos años en los que no se realizan trabajos de 
campo, en el 2013 a estancia del Ayuntamiento, se 
vuelve a retomar, y desde entonces se han venido 
realizando excavaciones todos los años. Esta última 
fase ha sido la más compleja y espectacular en 
cuanto a hallazgos ya que se ha excavado el interior 
del edificio identificándose un nivel de destrucción 
violenta del siglo VII a.C. en donde los materiales se 
encontraban todos en su sitio y en muy buen estado 
de conservación.
Paralelo a las excavaciones se han realizado los 
estudios pertinentes presentando los resultados en 
congresos y reuniones científicas, así como se han ido 
publicando en diferentes revistas y libros. También 
se han hecho conferencias y exposiciones para dar 
a conocer al público en general los resultados de los 
trabajos.
- Si no me equivoco, allá por los años 80 se 
realizaron unas catas en el mismo lugar en que 
teníamos el mirador y la cruz, para ver si valía la 
pena derrumbarla y seguir con las excavaciones. 
Creo que el resultado fue que por el material 
encontrado no se creía necesario hacer el 
derrumbe y dejar en su sitio el mirador y la cruz. 
¿Qué pasó al final?
. Desde el inicio la singularidad del yacimiento 
aconsejaba quitar el mirador para poder continuar las 
excavaciones, los ayuntamientos de ese momento no 
lo consideraron oportuno, por lo que el yacimiento 
desde el punto de vista de los trabajos de excavación
quedó sin actividad durante más de veinte años. En el 
año 2013 se reiniciaron las excavaciones y se retiró el 
mirador con la cruz. El resultado de las excavaciones 
llevadas a cabo desde entonces ha corroborado 
que valía la pena el traslado, ya que como hemos 
comentado estábamos ante un yacimiento 
arqueológico muy singular, y por otra parte ni el 

espacio como mirador ni el calvario con su cruz se 
han perdido.
- Crees sinceramente que valió la pena tomar esta 
decisión para que saliera a flote todas las piezas 
encontradas y parte del poblado ibérico.
. Indudablemente, el resultado ha sido espectacular, 
ahora Vinaròs puede disfrutar tanto del mirador 
como del yacimiento arqueológico.
- Desde el principio cuál ha sido para ti la pieza 
más interesante, y la de más valor histórico.
. Lo más interesante del yacimiento es el conjunto de 
materiales que ofrece, a través de ellos podemos ver 
el desarrollo social, técnico y económico de la gente 
que vivía allí hace más de dos milenios. Podríamos 
singularizar piezas procedentes del comercio centro 
mediterráneo, de la zona del mar Egeo, aunque no 
sean muy vistosas. También algunas piezas cerámicas 
de producción local muy bien conservadas, o los dos 
collares de bronce localizados en la campaña de 2019.
-  Creo que desde que te haces cargo tú de la 
obra, has tenido a tu lado buenos arqueólogos y 
estudiantes de arqueología. ¿Es tan importante 
nuestro yacimiento?
. El Puig de la Misericòrdia es una referencia dentro de 
la arqueología ibérica. No es el típico asentamiento 
ibérico, podemos decir que estamos ante una 
arquitectura ibérica única que aporta mucha 
información sobre el origen de la Cultura Ibérica y 
la formación de la estructura social y económica del 
momento, de allí que muchos investigadores estén 
interesados en los resultados que se obtienen y que 
forme parte de diversos proyectos de investigación.
- Con cuántos ejercicios crees que se podrá dar 
por finalizados los estudios de nuestro poblado 
ibérico. Actualmente en qué situación estamos.
. El actual proyecto en cuanto a trabajos de campo 
se refiere, lo finalizaremos en dos o tres campañas 
más. Estamos pues terminando lo que es el trabajo 
de excavación, después un par de años más para el 
estudio, aunque al mismo tiempo que se han hecho 
las excavaciones ya se ha ido realizando el estudio del 
material. Faltaría poner en valor el yacimiento para 
que la gente pudiera visitarlo adecuadamente.
-  Tal como veo yo el yacimiento, con tantos años 
trabajando, con tantas horas invertidas, la verdad 
es que pienso que no tiene mucha seguridad 
en cuanto a su custodia y cerramientos. No 

quisiera pensar que algún día pasara algo malo y 
tuviéramos una sorpresa. ¿Tú cómo lo ves?
. Hoy por hoy, aunque se han hecho desde Diputación 
algunos trabajos de consolidación, la situación de 
conservación del yacimiento es mala. No obstante, 
me consta el interés del Ayuntamiento en especial 
de la Concejalía de Cultura por consolidar y poner en 
valor el yacimiento.
- Sé que eres autor de varios estudios y libros, tanto 
de nuestro yacimiento, como en los diferentes que 
tú has colaborado. ¿Qué nos dices al respecto?
. Los trabajos de campo y el estudio de los materiales 
recuperados han de ser publicados para que se 
incorporen al conocimiento histórico general, por 
tanto los resultados de las excavaciones que he 
realizado o los estudios sobre diferentes aspectos 
de la Cultura Ibérica, como el de la alimentación o el 
de la imagen personal de los íberos, han sido dados 
a conocer en revistas científicas y libros publicados 
tanto a nivel nacional como internacional.
- Tendremos en Vinaròs algún día un museo donde 
puedan verse y visitar todas las piezas halladas 
en nuestro yacimiento, así como sus comentarios 
históricos.
. Eso no se decírtelo, no es un asunto sobre el que 
pueda contestarte. Ojala pudiéramos contar con él, ya 
que hoy en día un Museo es todo un centro cultural 
que va más allá de la mera exposición de las piezas, 
una institución que estaría muy bien para Vinaròs.
- ¿Cuál ha sido tu mayor alegría en un yacimiento 
de los que has colaborado desde el inicio de tu 
trabajo como arqueólogo? ¿Qué has encontrado?
. No podría destacarte una. El identificar rituales de 
culto, el localizar pequeños fragmentos cerámicos 
que denuncian relaciones comerciales de un extremo 
a otro del Mediterráneo hace más de 2.500 años, 
el poder estudiar el desarrollo de la sociedad en 
la Antigüedad, es todo ello un motivo de alegría. 
Indudablemente hay piezas muy vistosas, como 
es el caso de los collares de bronce del Puig de 
la Misericordia que te he comentado antes, o el 
tesorillo de piezas de oro y plata del Puig de la Nau 
de Benicarló.
- ¿Cuál ha sido tu colaboración más importante en 
tu vida como profesional?
. Podemos decir que es un conjunto de colaboraciones, 
tal vez las más curiosas son las relacionadas con la 

En el Puig de la 
Misericordia con 
el Presidente de la 
Diputació, Alcalde y 
Diputada Provincial de 
la zona.

ENTREVISTA A FONDO CON 
ARTURO OLIVER FOIX
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Con Arturo

Participantes y técnicos de una campaña  del Puig de la Misericordia Visita con estudiantes en el Puig de la Nau de Benicarló

En el Museo de BB.AA. , sala de ProtohistoriaEn el Museo de BB.AA., sala de epigrafía romana

obtención de secuencias de ADN de la Antigüedad, 
fueron de las primeras que se realizaron en los restos 
humanos de época ibérica, que a su vez han servido 
para secuenciar periodos más amplios dentro de un 
proyecto de la Facultad de Medicina de la Universidad 
Complutense de Madrid. Destaquemos los resultados 
que se han obtenido en otro proyecto sobre el 
mismo tema encabezado por el CSIC y que han 
sido publicados recientemente en la revista Science. 
También destacaría otro proyecto de la Facultad 
de Química de la Universidad de Valencia que está 
trabajando para poder datar el oro directamente a 
partir de un proceso de descomposición química 
que tiene este metal, o el proyecto de la Facultad de 
Geología de la Universidad Complutense de Madrid 
para establecer la curva paleomagnética europea.
- Siempre he tenido la curiosidad, de saber si los 
trozos de restos que encontráis los arqueólogos, 
sois vosotros mismos los que los unen, restauran, 
pintan…
. Los proyectos arqueológicos son muy 
interdisciplinares, ya que participan un variado 
elenco de especialistas de diferentes campos, desde 
el propio arqueólogo, pasando por topógrafos, 
dibujantes, antropólogos, biólogos, químicos, físicos, 
restauradores, etc.
Depende del tipo de excavación y materiales 
localizados. Indudablemente en excavaciones que 
no sean muy grandes es el arqueólogo quien suele 
dibujar y “restaurar” las piezas para estudiarlas mejor.
- Vuelvo a pensar en una de las primeras preguntas 
que te he realizado. Veo vuestro trabajo duro, muy 
duro. No todos podríamos estar un día completo 
junto a vosotros a pleno sol y con 30º de calor. 

Aparte supongo que habrá pasado algún que otro 
día que no habéis encontrado nada interesante. 
¿Está suficientemente remunerado y valorado 
este trabajo o va a tender a desaparecer?
. Inicialmente la Arqueología estaba ligada a las 
instituciones de investigación, sobre todo a los 
Museos. A partir de los años noventa del siglo pasado 
con la nueva legislación española sobre protección 
del patrimonio cultural se hace necesario la presencia 
de empresas de arqueología para hacer seguimientos 
de obras tanto públicas como privadas, por lo que ésta 
ha sido una vertiente de la Arqueología que ha dado 
puestos de trabajo, aunque siempre va ligada a los 
vaivenes de la construcción, especialmente de la gran 
obra pública. Por tanto, es un trabajo ligado a la oferta 
y demanda del mercado laboral. A parte continúan 
los puestos de arqueólogos de carácter institucional, 
en donde las plazas vinculadas a Ayuntamientos y a 
museos locales ha ido en aumento. La Arqueología en 
las últimas décadas en cuanto a plazas de trabajo ha 
ido a más.
- ¿Vamos a ver a Arturo Oliver Foix durante años 
en el “Puig de la Misericordia”, con su particular 
sombrero y dirigiendo las excavaciones ?
. Como te he comentado está previsto que en dos 
o tres años se puedan concluir las excavaciones 
proyectadas, después se tendrá que plantear si se 
continua o se queda excavada tan solo la zona en 
la que actualmente se está trabajando, y es que el 
yacimiento es mucho más grande que el espacio 
acotado actualmente.
- Arturo, ¿deseas añadir alguna cosa para finalizar 
esta entrevista?
. Animar a los vinarocenses a que conozcan y disfruten 

de los yacimientos arqueológicos de Vinaròs, como es 
el caso del Puig de la Misericordia o el del Perengil, dos 
asentamiento de gran interés en el período ibérico, o 
el yacimiento andalusí de la Torreta dels Moros, que 
serían los tres más espectaculares. Tengamos en 
cuenta que estos monumentos son un patrimonio de 
todos nosotros.

Te agradezco sinceramente Arturo que me hayas 
concedido esta entrevista, la cual servirá para 
conocer un poquito más sobre la historia y cultura 
de  nuestro pueblo, de nuestro Vinaròs. Tengo 
que decir que muchas son las entrevistas que he 
realizado desde el año 1984 hasta la fecha. Me han 
interesado mucho las entrevistas culturales, todas 
ellas dirigidas al mundo del arte y de la cultura. 
El resultado de mis personajes entrevistados 
ha sido siempre el mismo, a más grande en sus 
conocimientos, doctores, catedráticos, y un largo 
etc. han sido todos ellos gente sencilla y humilde, 
pero a la vez, como en la doble cara de una moneda, 
han  sido agradables, simpáticos y con un buen 
saber estar.
Esto mismo ha pasado con Arturo, él podría haber 
contestado a la entrevista con tecnicismos que casi 
nadie hubiéramos entendido, pero se ha abajado 
para que todos lo comprendamos, a un nivel, no 
solo de profesor, sino de “maestro”, el cual explica la 
materia para sus alumnos, en que desde el primero 
al último lo entienden todos.
Muchas gracias de nuevo Arturo, por tu forma de ser 
y por tu colaboración en que tengamos un mundo 
mejor con el saber de la cultura e historia de nuestro 
pueblo.

ENTREVISTA CON ARTURO OLIVER FOIX
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Diego El Cigala actuarà al Festival Vinaròs Arts Escèniques

   T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                    ÀGORA   
    Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“ Crist de nou crucificat ” 
de Nikos Karantzakis 

divendres, 25 de  setembre , 17,30h.  
Biblioteca Municipal Vinaròs 

           Presenta el llibre : Neus Olives 
 
 

 
 
 

El Crist de nou crucificat és una novelꞏla on l’autor es  fa 
múltiples preguntes al voltant de la condició humana: 

 
deixaríem morir el veí de fam, un cop i un altra assassinaríem per 
enveja, insistiríem en crucificar a Jesucrist, com ja vam fer... ??? 
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www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia
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Amics de Vinaròs convoca el XII Certamen Internacional d’Aquarel·la Puig Roda

Concert de la Jove Orquestra de La Alianza al Vinaròs Arena
C.Zaragozà
El passat dia 6 de setembre va ser un dia molt 
especial per a la Societat Musical “La Alianza”. 
Després de quasi sis mesos de silenci obligat 
per les circumstàncies sanitàries que estem 
vivint, la música va tornar a sonar de la mà de la 
Jove Orquestra de La Alianza al Vinaròs Arena. 
Gairebé dos-centes persones van omplir l’arena 
del recinte per escoltar un repertori escollit amb 
tota la il·lusió que una ocasió així podia suscitar 
pel director de l’Orquestra, José Ramon Renovell 
Renovell. El concert va estar dividit en tres blocs. El 
primer d’ells va consistir en obres clàssiques com 
son Merry Widow  (La Viuda Alegre), de Franz Lehar, 

opereta en tres actes, el conegudíssim tango  Por 
Una Cabeza de Carlos Gardel i per últim Paladio de 
Karl Jenkins. En el segon bloc, l’orquestra va 
optar per escollir dues famoses bandes sonores 
de pel·lícula. Primerament, el fragment “Grabiel’s 
Oboe” de la banda sonora de  La Misión, obra 
composada pel tristament i recentment traspassat 
Ennio Morricone en homenatge a la seua gran 
tasca, on l’orquestra va comptar amb l’oboè solista 
Daniel Lozano, que va realitzar una emocionant 
interpretació de la mateixa. En segon lloc,  Piratas 
del Caribe, obra trepidant que va fer les delícies 
del públic. Finalment, el tercer bloc va estar format 

per obres de música contemporània adaptada per 
a orquestra, com van ser  It’s my life, de Bon Jovi 
i Cloks  i Viva la Vida de Coldplay. A més, davant la 
gran rebuda per part d’un públic que esperava 
amb ganes tornar a sentir la música de les nostres 
agrupacions, l’orquestra ens va obsequiar amb un 
bis, Amparito Roca, de Jaume Teixidor Dalmau, que 
va comptar també amb la participació del públic. 
Esperem que la música de les agrupacions de La 
Alianza puga seguir sonant al nostre poble, ja que 
la situació actual no impedirà que, amb totes les 
mesures necessàries de seguretat, seguim fent el 
que més ens agrada.

infantil, primària i secundària batxillerat i 
cicles formatius

Ja pots recollir 
els llibres de text

per a aquest
curs escolar
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LA  
INNOCÈNCIA
LUCÍA ALEMANY
VERSIÓ ORIGINAL, AMB LA PRESÈNCIA  
DE LUCÍA ALEMANY I ACTRIUS

2020

Horari: 22.00 h

Lloc: Plaça de bous 
de Vinaròs

Preu: 5€

Públic adult

DIVENDRES 

18 
de SETEMBRE

(S’aplicaran totes les mesures sanitàries obligatòries.  
Porten la seua mascareta i gel. Respecten les distàncies)
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Teatre polític

Per S. Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Test para profesores y alumnos
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Entrada

 Per Fernando Juan

Setembre. Entrada de 
l’alumnat als centres d’infantil, 
primària i secundaria. Després 
de les instruccions d’inici de 

curs, les instruccions d’agost, i les diverses tasques 
realitzades tant per la comunitat educativa com 
per l’Ajuntament de Vinaròs, amb reunions de 
coordinació de les regidories d’Educació, d’Obres i 
Serveis i de Governació amb els equips directius, 
es posen a la pràctica els protocols d’entrada i 
sortida als centres i tots els protocols a les escoles 
i instituts. També els protocols de transport escolar 
per als centres de secundària. Tot és nou, preparat 
per a la situació actual de pandèmia pel COVID-19. 
Des dels centres s’ha informat al respectiu alumnat 
de totes aquestes mesures.
Que ha fet la Conselleria d’Educació? A Vinaròs, la 
Conselleria d’Educació ha dotat per a l’ensenyament 
públic d’una inversió de 135.945 euros, dels quals 
83.470 han estat destinats a les despeses en 
material de protecció o mobiliari i 52.475 per al 
fi nançament d’activitats extraescolars, a més de la 
incorporació de 27 docents més, amb la fi nalitat, 
junt a d’altres mesures, de reduir tant com es 
puguen les ràtios d’alumnes per grup.
Que ha fet l’Ajuntament de Vinaròs? Des de la 
fi nalització de l’anterior curs escolar, la Regidoria 
d’Obres i Serveis ha estat fent actuacions i obres 
per a permetre l’obertura de diverses entrades en 
els centres escolar que ho necessitaven, atès que 
és una de les mesures especials dels protocols: 
l’ampliació mitjançant l’eliminació temporal de 
llocs d’aparcament en algunes vies, i l’habilitació i 
/o ampliació de parades d’autobús en els instituts 
de secundària i la planifi cació amb el reforç 
policial d’aquest accessos, per tal de facilitar a les 
famílies que puguen deixar els seus fi lls i recollir-
los. Per part de la Regidoria de Governació, i amb 
la previsió de les mesures sanitàries especials que 
es van publicar a l’agost, es va prevenir l’ampliació 
dels protocols de neteja a les escoles públiques, 
que depèn de l’Ajuntament. D’aquesta manera, 
a l’inici del curs escolar, ja es disposava de 6 
treballadors/es de neteja més en horari de matí, 
per a reforçar les tasques de neteja i desinfecció 
de tots i cadascun dels centres públics, una mesura 
que es va planifi car ja al juliol.
En tot cas, la paciència per part de tothom, sobretot 
els primers dies, és bàsica; i algunes de les mesures 
dels diferents protocols es poden modifi car en 
funció de la seua aplicació real. És el primer cop en 
100 anys, i de vegades, tothom ho oblida... 
També l’Ajuntament, des de fi nals de juliol, va 
començar a planifi car i a previndre les actuacions 
a realitzar en cas de noves situacions de DANA, 
temporals i pluges intenses, a què malauradament 
ja ens estem acostumant. La neteja de barrancs, 
embornals i revisió de vies d’accés a diferents 
punts de la nostra localitat també formen part dels 
protocols, en aquest cas, d’emergències per pluges 
i inundacions. 
Un estiu d’activitat molt intensa per a preparar i 
prevenir dues situacions extremes a les quals hem 
de fer front, i que impliquen despeses importants 
dels diners de tots els ciutadans. Tot per a evitar 
en tot el possible les desgràcies personals, les 
materials son impossibles d’evitar, sent realistes.

El curso escolar 
ha comenzado y 
ni la Generalitat 

Valenciana ni el Ayuntamiento de Vinaròs 
han estado a la altura para garantizar la 
seguridad de profesores, alumnos y familias 
ante el coronavirus. Desde el Partido Popular 
solicitamos públicamente que se realizaran 
test PCR antes del inicio de curso para poder 
garantizar la seguridad de la comunidad 
educativa. La respuesta ha sido ninguna, una 
completa dejación de funciones.
En la Comunidad de Madrid más de 2.000 
profesores dieron positivo en las pruebas 
serológicas y se sustituyeron por interinos 
mientras se realizaban los test PCR; en 
municipios de nuestro entorno como Sant 
Jordi, Tírig o Vall d’Alba los ayuntamientos, 
con alcaldes del PP, han realizado pruebas 
a los profesores y alumnos antes del inicio 
de curso. Es fundamental conocer si existen 
personas con el virus que puedan transmitir 
la enfermedad a otras personas. Y eso 
únicamente se puede realizar con test. Pero ni 
la Generalitat Valenciana ni el Ayuntamiento 
de Vinaròs han considerado importante 
detener el coronavirus.
El problema no es de competencias 
porque Alsina y Fibla han asumido muchas 
competencias sin rechistar para tapar las 
vergüenzas a la Generalitat; el problema 
tampoco es de dinero porque Alsina y Fibla en 
el último pleno se gastaron 1 millón de euros 
en asuntos para nada prioritarios como la 
compra de vehículos ecológicos. El problema 
es su falta de proyecto, su sumisión ante la 
Generalitat Valenciana y la inacción ante un 
problema de salud pública.
Todavía están a tiempo de rectificar y de 
realizar los test a los profesores y alumnos 
que deseen y que estamos convencidos que 
son la inmensa mayoría. Ante una grave crisis 
sanitaria los recursos deben destinarse a evitar 
los contagios y las situaciones de riesgo. No es 
tiempo de publicidad y fotos, es el momento 
de los gestores eficaces y que afrontan los 
problemas con soluciones y no con ruedas de 
prensa. 
Seguiremos exigiendo los test a la comunidad 
educativa porque es la medida más efectiva 
para dar seguridad a profesores, alumnos y 
familias. Frente a un gobierno que piensa más 
en ellos mismos que en la gente seguiremos 
realizando propuestas concretas, realizables y 
necesarias. Como dijo el presidente de la OMS 
en el mes de enero: “Test, test, test”. Pues eso.

Aquesta setmana després de les 
vacances, el representant del PP, 
ha convocat una roda premsa 

pròpia a l’inici del curs polític i a l’estil que ens té 
acostumats, amb una posada en escena pròpia 
d’algun programa d’entreteniment matutí televisiu.
En aquesta ocasió, ha comparegut Juan Amat, per 
anunciar que el PP ha instat una moció perquè 
tots els partits polítics voten sobre la conveniència 
de formar una comissió d’investigació sobre la 
decisió del sentit únic de la Costa Sud. Ens sorprén 
enormement que en cap moment es posiciona 
a favor o en contra de la decisió, simplement té 
com objecte la depuració de responsabilitats d’uns 
accidents que han ocorregut a la via. Amb aquesta 
enrevessada fi nalitat, vol que tots els polítics 
facen un interrogatori als tècnics municipals, als 
funcionaris, per saber si de forma oral van aconsellar, 
i per tan també són responsables, del sentit únic de 
la Costa Sud i dels malaurats accidents.
Davant aquesta moció per instar a una comissió 
d’investigació  creiem que les intencions de l’edil 
del PP no són l’interés del poble de Vinaròs ni dels 
veïns de la Costa Sud, com vol fer paréixer, sinó de 
crear un teatre polític incendiari aprofi tant l’actual 
debat sobre la mesura de fer la Costa Sud sentit 
únic. Si realment empatitzara en les reivindicacions 
dels veïns, seria lògic rebre uns altres arguments, 
un altre tipus d’oposició on es posen els pros i 
contres de la mesura. El PP tempteja a la resta 
de l’oposició i els convida a una comissió que 
interrogarà als funcionaris per saber si ells són els 
últims responsables d’unes conseqüències de la 
controvertida decisió, molt llunys del debat polític 
real. Esperem que la resta de l’oposició deixe 
sol al PP, perquè aquest tipus d’oposició l’únic 
que aconsegueix és judicialitzar l’Ajuntament 
i la vida política a banda de coaccionar el 
treball diari dels empleats de l’Ajuntament 
amb amenaces que només busquen atacar als 
regidors de l’equip de govern.
Des de Totes i Tots Som Vinaròs li assegurem 
al PP que les decisions que s’han pres han 
sigut les millors possibles en el moment precís 
segons les necessitats dels veïns i veïnes, i li 
recordem que la mesura del sentit únic té la 
finalitat de salvaguardar la seguretat viària 
dels usuaris de la Costa Sud. Si en aquest lloc 
hi ha hagut accidents, cal analitzar el perquè 
han estat i també pot ser degut al canvi que 
s’ha produït, però el descens en el risc que ara 
té la Costa Sud és indubtable encara que vulga fer 
paréixer el contrari.
Sr. Amat: passeges amb bicicleta per la costa sud i 
per la costa nord, segur que vorà la diferència.  Ni 
un pas enrere.
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OPINIÓ 
Una decisió arbitrària i política

Por Maria Dolores Miralles

Tots els membres 
del PVI, vam ser coneixedors per part de 
l’alcaldia que durant l’estat d’alarma sanitària 
del Covid-19,  s’anaven a posar en marxa 
una sèrie de mesures, tant en la costa nord 
com en la sud. Aquestes implicaven restricció 
de circulació de vehicles o ampliacions 
provisionals de voreres, totes per facilitar la 
pràctica de l’esport o el passeig durant les  
hores permeses, amb la finalitat de garantir 
que els veïns disposaren d’espai suficient per 
tal d’acomplir les normes de distanciament 
i millorar alhora la seguritat viària.

Quan tornem a la “nova normalitat”, el PVI 
preguntem en diverses comissions i en els 
plenaris de juny i juliol, si la unidireccionalitat 
de la costa sud havia vingut per quedar-se, 
i se’ns diu que aquesta mesura es definitiva. 
Aleshores, la portaveu del PVI, el 19 de juliol 
sol·licita accés a l’expedient administratiu 
que ha conduït aquesta modificació en el tràfic, 
així com als informes tècnics pertinents. Una 
setmana més tard, l’ajuntament, ens notifica 
que no existeix cap expedient administratiu 
obert al respecte, perquè no es tracta d’un 
expedient administratiu reglat, quelcom no 
se’ns pot facilitar per la seua inexistència.

Com no hem trobat una justificació adequada 
a la mancança d’expedient administratiu i 
com considerem que ha estat una decisió 
arbitrària i política, hem interposat un recurs 
de reposició, davant la desestimació de la 
sol·licitud de informació.

El PVI considera que aquest canvi direccional 
suposa un gran perjudici en diferents 
àmbits als veïns de la costa sud, així com a la 
ciutadania en general, com ha estat notificat 
en les queixes veïnals i l’escrit presentat per la 
plataforma d’afectats.

Per la qual cosa sol·licitem en el recurs de 
reposició a l’Ajuntament la informació i 
criteris que els ha portat a prendre la decisió 
de transformar en unidireccional la carretera 
de la costa sud, i, fins que  es realitze l’estudi 
tècnic administratiu, es face exposició pública 
i s’aprove si es procedent, cal recuperar 
l’estat anterior de la bidireccionalitat de la 
Costa Sud.

Cal fer les coses ben fetes, no hi ha que 
començar la casa pel terrat, abans de apostar 
per la unidireccionalitat de les carreteres 
de les costes, el Ministeri de Foment té que 
cedir la antiga N-340 al poble de Vinaròs 
en condicions. Hi ha que fer noves rotondes, 
adequar les viés d’accés, fer una exposició 
pública del projecte que contemple les 
al·legacions dels veïns, i finalment procedir a 
la seua aprovació.

Per fer cases i coses s’ha de començar pels 
fonaments.
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OPINIÓ 

DERECHO DE MIS DERECHOS  Antonio Nájar

POLÍTICA Y PODER Manuel Villalta-Esquerra Unida

Mientras la vivienda sea un lujo, su ocupación es un 
derecho. Ese era el slogan de un grupo antisistema 
de principio de siglo. Años después, algunos de 
aquellos que ahora están en las instituciones, con 
viviendas, y no de sesenta metros, callan ante 
lo que es un continuo delito contra la propiedad 
privada del que ellos han alentado, promovido 
y apoyado. Un ejemplo: imagínense que tengo 
carné y mañana cojo el camión parado de un 
autónomo que está de vacaciones y en 48 horas el 
propietario no denuncia su robo, y que yo pudiera 
circular con él sin nada que me lo impidiera, eso 
sí, teniendo que seguir pagando el propietario el 
seguro, la gasolina y las reparaciones, porque si 
no lo hacia, sería acoso, intimidación o amenazas. 
Esa aberración, trasládelas a una vivienda: te 
revientan la cerradura, (este simple acto ya es un 
delito) entran, si no denuncias en 48 horas tienes 
que entrar en conflicto de juzgados, mientras tanto 
no puedes ni enfrentarte a ellos en defensa de tu 

propiedad, mucho menos ocasionarles ningún 
daño, ni dejar de pagar la luz o el agua porque los 
estarías coaccionando. En el mejor de los casos en 
no menos de seis meses (con suerte) recuperas 
tu vivienda, de lo que tienes que dar por ello 
encima gracias, eso sí, si está destrozada como en 
la mayoría de ocasiones, no puedes denunciarlos 
por daños y perjuicios, son insolventes; asume 
entonces una reparación al gasto de juzgado, 
abogado y pérdida de meses de alquiler, si lo 
querías alquilar. Si es tu vivienda habitual, la cosa 
no cambia, pero habrás tenido que pagar tú el 
alquiler durante ese tiempo para vivir en otra 
vivienda. Llegan en ocasiones hasta el extremo o la 
desvergüenza del chantaje, pidiendo una cantidad 
de dinero por dejar tu propiedad (ocurrido a un 
familiar cercano). Que forma de justicia es esa que 
ampara al delincuente y desprotege al propietario. 
No hay ningún grupo político que presente una 
moción de cambio dentro de la ley de vivienda. 

Tal vez la cosa cambiaría cuando los ocupas 
comenzarán a ocupar sus viviendas. Les suena 
lo de Jarabe Democrático. En el caso contrario, 
hay familias, por suerte las menos, que no pueden 
hacer frente a una hipoteca y el banco los quiera 
echar de esa vivienda, o alquilados en pisos de 
multinacionales del alquiler, con problemas  
económicos, es de justicia apoyarles a que 
busquen en un tiempo una solución sin dejarlos 
en la calle. Son en su mayoría personas honradas 
que no pueden hacer frente a tanto pago, hay 
que buscarles solución,  y buscar en el caso 
contrario, la forma en la que unos, no se rían de la 
ley, las instituciones y los propietarios, y menos 
que después de aprovecharse de una vivienda la 
dejen destrozada. P.D. Si observas alguna actitud 
inapropiada: manipulación de cerraduras, entrada 
por ventanas, forzado de puertas, conexión 
irregular a la red eléctrica. No dudes, no esperes 48 
horas a notificarlo.     

Como ya es sabido y comprobado la política es el 
camino más directo para conseguir el poder.
Los partidos políticos se organizan y utilizan toda 
clase de estrategias para conseguir la confianza de 
los ciudadanos que son los que dan el poder.
Cuando un partido político se presenta a unas 
elecciones municipales y bien sea con mayoría 
absoluta o con pactos con otros partidos consigue 
el poder para gobernar el Ayuntamiento de su 
ciudad lo primero que tiene que tener en cuenta 
es que ese poder debe estar al servicio del pueblo 
y no al revés.
El Ayuntamiento al ser la institución más cercana 
al pueblo tiene la obligación de dar ejemplo de 
diálogo,claridad,transparencia y participación. 
En Izquierda Unida por lo que nos hemos podido 
enterar el Ayuntamiento de Vinaròs en la reforma 
de la carretera de la Costa Sur no ha utilizado 
ninguna de las cuestiones expuestas. Entendemos 
que esa no es la forma de utilizar la política.
Entendemos que la política es la clave para 
transformar, modificar y diseñar nuevos espacios 
que mejoren nuestra vida diaria.

En Izquierda Unida tenemos claro que los carriles 
bici urbanos son una buena alternativa para 
fomentar el transporte saludable y sostenible. Es 
un camino excelente para mejorar la calidad de 
vida de los ciudadanos, ademáas de ser un lugar 
de encuentro que convierte a los barrios en lugares 
más apacibles, con menos tráfico y polución, tanto 
atmosférica como acústica.
Desde Izquierda Unida en ningún momento se ha 
pronunciado contra de dicha reforma. Pero si que 
nos pronunciamos en contra de la forma política 
que se ha utilizado.
Entendemos que la ubicación de un carril bici 
no en todas las zonas de su ubicación tienen 
las mismas condiciones. Por tal motivo antes de 
su ubicación, con única y exclusiva decisión del 
equipo de gobierno se debería haber consultado 
a todas las partes afectadas y entre todos buscar la 
mejor solución para la mayoría de los ciudadanos.
Entendemos que los responsables políticos 
haciendo uso de su poder no pueden ni deben 
engañar a los ciudadanos manifestando que la 
reforma de la Costa Sur será una medida transitoria 

por el tema del COVID- 19 y pasado el 
tiempo se les comunica que la reforma 
ha venido para quedarse. Entendemos 
que tal actitud ni es sería responsable 
ni coherente.
En Izquierda Unida hemos comprobado que otros 
partidos políticos solicitan información al alcalde 
sobre el procedimiento, el expediente y los criterios 
que se han seguido para tal reforma.
Por lo que hemos podido saber el Sr. Alcalde 
ha manifestado que se trata de una decisión 
interdepartamental, que ha contado con la 
participación de las concejalías correspondientes 
con los presidentes de cada concejalía al frente.
Bueno pues, solo faltaba que no hubiesen 
participado las concejalías correspondientes, 
ya que tenemos que tener en cuenta que dichas 
concejalías son las mismas del equipo, que en este 
caso han hecho patente el refrán. “Ellos lo cazan, lo 
guisan y se lo comen.”
Es una forma clara de que por medio de la política 
utilizar el poder.
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PEIXOS  
Alatxa (Alacha)                                      4 kg                             
Seitó (Boquerón)                            5.055
Tonyina (Atún rojo)                           530
Escrites (Rayas)                               616
Totines (Mantes, Batoideos)                16
Besuc (Besugo)                                    9
Congre (Congrio)                                 2
Caballa (Verdel)                             1.170
Congre                                                40
Gall (Pez de San Pedro)                    50
Orá (Muixarra, Dorada)                    818          
Gallineta (Cabracho)                          391
Sorells (Jurel, Chicharros)                   620
Esparrall (Raspallón)                           30          
Palá (Lenguado)                                144
Sarg (Sargo)                                       138
Lliri (Tallaams, Anjova)                        56

Llobarro (Lubina)                                   7
Penegal (Bocanegra)                          16
Mabre (Herrera)                                222
Aranya (Vívora, Salvarriego)               1                                         
Pagell (Pagel, Breca)                       872
Peix espasa (Emperador)             9.978
Lluç (Pescadilla, Merluza)                42
Rap (Rape)                                     446
Aspet (Espetón)                                18
Jurioles (Lucerna, Rubios)                10
Moll (Salmonete)                             357
Morralla (Serranos, etc.)                   50
Sardina (Sardineta)                     11.731
Mero (Cherna)                                   7
Letja (Verderol, Pez limón)                 50
Bacoreta (Sarda)                            322
Sorella (Jurel real)                            36
Llises (Lisa, Mújol)                             61

Pagre (Pargo)                                    57
Gatet (Pintarroja)                                6
Roncador (Roncón)                          44
Rata (Miracielo)                               27
Palometa (Palometón)                       2
Tigre (Lenguado portugués)               1
Corva (Corvallo)                               83
Misèria (Bruixa, Gallo)                       2
Mamona (Brótola de roca)               53
Dèntol (Dentón)                               25
Reig (Corvina)                                 25
Morruda (Sargo picudo)                   3    
Vidrià (Mojarra)                                18
Salpa (Salema)                                  3
Rom (Rèmol, Rombo)                      30
Palaí (Acedía)                                  36
                                                   _______
Total……………………….           34.326

CRUSTACIS  
Cranc blau (Cangrejo azul)                    3
Escamarlà (Cigala)                                  1       
Llagostí (Langostino)                      449                  
Galera (Estomatoideo)                     146
Llagosta (Langosta)                         493
Llomàntol (Bogavante)                       36
                                                _____
Total      ...........................       1.127    
MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)                      5
Canana (Pota, Volador)                   72
Sèpia (Jibia, Choco)                       223
Polp roquer (Pulpo roquero)        1.722
Polpa (P. patudo, Pulpón)                 1               
                                                   ______
Total     ..............................    2.022  
TOTAL EXTRACCIÓ…….    37.476

PESCA

Andrés Albiol Ploma de gallina 

RESUM DE TOTS ELS PARTES ESTADÍSTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES D’AGOST DE L’ANY 2020 (i II)

 Les llums pesquen el peix blau per la costa alacantina

Aguas tormentosas en el final del verano
Semana con una mar ajetreada por la influencia de la DANA. En general, la labor extractiva resultó mala, 
pues sólo los bous pudieron faenar con normalidad. Las capturas fueron escasas. Y las valoraciones en 
lonja se han mantenido dispares según el día.
La pesca de arrastre operada por ocho bous, se han hecho a la mar las cinco jornadas hábiles, para 
efectuar desembarcos de calamar, pescadilla, salmonete, choquito, peluda, rape, caracol, galera, 
móllera, galera, caballa, jurel, canana, pulpo blanco y morralla.
El cerco, nuestras traíñas siguen por el litoral de Torrevieja en busca de sardina y boquerón. Por lo tanto, 
el domingo por la tarde las tripulaciones salen de Vinaròs a bordo de coches o furgonetas rumbo a 
dicha ciudad, en donde tienen el barco. Luego, el viernes regresan a casa también por carretera. Y el 
jueves un cerquero de Castellón vino con 20 lechas de 30 kg/pieza y 100 cajas (8 kg/caja) de jurela.
Las barquitas artesanales, las trasmalleras sólo habían faenado dos días con normalidad, pues los 
fuertes chubascos, además del viento y oleaje del E., no les dejaban calar las redes. Así, tres lo hicieron 
al langostino, sepia y mabre. Una lo hizo al pagel, corva y lliri. Dos al lenguado, rombo y acedía. Y otra 
a la langosta, cabracho y raya.
El palangrillo costero una embarcación pilló con este arte de anzuelo poca dorada, pargo, dentón y 
sargo. La recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres barcos (1 de Bló) subastaron pocos ejemplares 
de 1 a 3 kg.
Y la pesca del la marrajera, una barca de Blanes (G) arribó con 3.000 kg de pez espada capturado con 
anzuelo, siendo piezas de 20 a 60 kg. 

Ecos de ‘Mar’; La invasión de los microplásticos
Sabemos que el plástico está invadiendo el planeta y nuestras vidas. En sólo unas pocas decenas de 
años, lo ha invadido todo. Su producción ha ido crecido exponencialmente. A los océanos va a parar 
gran parte de éstas plastificaciones. Los científicos calculan que en 2025 llegarán unos 155 millones 
de toneladas, sin que sepamos, o podamos valorar el impacto de estas basuras en su ecosistema, en 
especial éstas piezas de menos de 5 mm. Informes de la ONU nos dicen que su proliferación en el 
mar han pasado a la cadena trófica, y por lo tanto a nuestra alimentación. Estudios de universidades 
europeas han demostrado que se han hallado partículas de microsplástico en el agua del grifo, la de 
botella, en la sal de cocina, en pescado, en la cerveza, en la miel, etc. O, sea, que tenemos que parar 
en tirar al medio ambiente los embalajes que despreciamos, bolsas usadas de plástico, etc. ya que a la 
larga (aunque sea en pequeñas dosis) nos las podemos ingerir con las bebidas y alimentos.

És un alga verda marina semblant a les 
plomes d’esta au terrestre. En castellà li 
diuen també ploma de mar i varilla de 
pluma verde. El seu nom científic és Ulva 
plomosa. Este vegetal marí és de l’orde 
de les algues Caulerpales i de la família 
Bryopsidaceae, esta herba subaquàtica té 
uns característics tal·lus o eixos cel·lulars 
principals erectes, per a ramificar-se en 
tota la seua longitud, i inclús a vegades 
birramificad. Les branques superiors amb 
plomes pinnades sempre a un costat i a 
l’altre, i ben sovint dotades de plometes 
més curtes. A mesura que s’acosten a 
l’àpex disminuïxen de grandària. La base 
dels folíols estrangulada. Pot formar 
grossos flocs. Autòtrofes gràcies a la 
clorofil·la i altres pigments. Mesura fins 
a 20 cm d’altura. De gener a maig es 
reproduïx sexualment emetent gàmets 
masculins i femenins. I asexual alliberant 
espores. Necessita poca llum per a realitzar 
la fotisíntesis, i absorbixen el diòxid de 
carboni de l’aigua salada. Habita fins als 
25 m de profunditat formant mantos de 
color verd brut, al tindre el midó com a 
material d’assimilació i reserva. Preferix 
llocs rocosos, ombrívols i tranquils prop 
de la superfície, com a ports, etc. Roman 
tot l’any, però és més abundant a l’estiu i al 
principi de la tardor. Té pocs depredadors 
com algun peix i un cert eriçó. Pot ser 
utilitzada com a aliment humà (a l’Orient), 
perquè les seues propietats són molt més 
grans que les plantes terrestres. Antany 
les usaven com menjar per al bestiar i 
abonament en el camp.
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ESPORTS

Vinaròs presenta les activitats del EMIARE i per a majors de 65 anys 
X.Flores
Les Escoles Municipals d’Iniciació, Animació i 
Recreació Esportiva (EMIARE), dirigides a xiquets 
i xiquetes d’Infantil i primària tornaran a posar-
se en marxa enguany amb activitats d’iniciació 
i  multiesport  perquè els menuts s’inicien en 
els hàbits saludables de la pràctica esportiva. 
Les activitats es desenvoluparan en el pavelló 
poliesportiu, la carpa de l’Atlàntic i els col·legis 
Manuel  Foguet, Misericòrdia i  Sant  Sebastià. 
El regidor d’Esports, José  Chaler, va 
assenyalar que “aquest és un any especial 
pel tema del Covid-19 i els protocols de 
seguretat i sanitaris marcaran les activitats”. 
El tècnic d’Esports, Nacho  Chaler, va explicar 
en aquest sentit que s’han hagut d’adaptar 
els protocols preventius del coronavirus a les 
activitats i les instal·lacions que les albergaran. 
Hi haurà dos programes d’activitats: les  EMIARE  i 
el programa per a majors de 65 anys. 
Quant a les EMIARE el període d’inscripció s’inicia 
el 15 de setembre a través de la pàgina web de 
l’ajuntament www.inscripcions.vinaros.es on també 
es pot formalitzar el pagament. El preu és de 40,5 
euros. Quant a les activitats es manté educació física 
de base, per a alumnes de P3, P4 i P5, el multiesport, 
dirigit a alumnes de 1r a 6è de Primària, aeròbic 
infantil (de 3r a 6è de Primària) i hi haurà la nova 
activitat denominada  Multideporte  i Salut (per 
a alumnes de 1r a 4t d’ESO). També es comptarà 
amb la col·laboració de  Cocemfe  Maestrat  en 

l’activitat de natació adaptada. Serà obligatori 
comunicar les faltes d’assistència i el seu motiu. 
Els grups seran tipus bombolla amb un màxim de 
10 persones a cadascun,  que no tindran contacte 
amb uns altres per tindre un major control. 
Respecte al programa per a majors de 65 anys, 
va assenyalar que s’ha dividit enguany en tres 
grups horaris i que les activitats tindran lloc en 
el pavelló poliesportiu municipal en ser un espai 
major i més ventilat i per a poder mantenir millor 
les distàncies de seguretat, a més d’haver-hi més 

personal. L’activitat té un cost de 10 euros i les 
places són limitades. Per a la inscripció, els que van 
participar en el curs anterior hauran de fer-ho els 
dies 14,15 i 16 de setembre de 16.30 a 19.30h en 
les oficines del Consell Municipal d’Esports, mentre 
que els nous alumnes podran inscriure’s a partir 
del 17 de setembre en el mateix horari i lloc. El 
protocol preventiu del Covid-19 que se seguirà 
per a aquest col·lectiu de risc serà també estricte. 
Tota la informació relativa a aquestes activitats pot 
trobar-se en la web www.esports.vinaros.es
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ESPORTS

EMIARE
ESCOLES MUNICIPALS D’INICIACIÓ, ANIMACIÓ 

I RECREACIÓ ESPORTIVA

Més info en la 
web del CME: 
esports.vinaros.es

INSCRIPCIONS A PARTIR DEL 15 DE SETEMBRE 

NOMÉS EN LÍNIA A LA PÀGINA: 

https://inscripcions.vinaros.es

EF  DE BASE (EFB): EI4 (P4) I EI5 (P5) 

MULTIESPORT: DE 1r A 6é DE PRIMÀRIA 

AERÒBIC INFANTIL: DE 3er A 6é DE PRIMÀRIA

VINARÒS 2020/2021
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ANUNCI D'APROVACIÓ PROVISIONAL

 

 

El Ple d'aquest Ajuntament, en sessió ordinària celebrada el dia 31 d’agost de 2020 va acordar 
l'aprovació  provisional  de  la  modificació  de  l’Ordenança  reguladora  de  preus  públics  per 
prestació de serveis o activitats socioculturals i d'esplai . 

 

I en compliment del que es disposa en l'article 17.2 del Text Refós de la Llei Reguladora de les  
Hisendes  Locals,  aprovat  pel  Reial  decret  Legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  se  sotmet 
l'expedient a informació pública pel termini de trenta dies a comptar des de l'endemà de la 
inserció d'aquest anunci en el  Butlletí Oficial de la Província, perquè els interessats puguen 
examinar l'expedient i presentar les reclamacions que estimen oportunes.

 

Durant dit termini podrà ser examinat per qualsevol interessat en les dependències municipals 
perquè es formulen les al·legacions que s'estimen pertinents. Així mateix, estarà a la disposició 
dels interessats en la seu electrònica d'aquest Ajuntament [http://vinaros.sedelectronica.es].

 

Si  transcorregut  dit  termini  no  s'hagueren  presentat  reclamacions,  es  considerarà  aprovat 
definitivament dit Acord.

En Vinaròs, a 03 de setembre de 2020

L’Alcalde de Vinaròs

Guillem Alsina Gilabert

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen difi cultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratifi cant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1. EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI
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PUBLICITATESQUELES

Rogad a Dios por el alma de:
Evaristo Jiménez Gil

Que murió cristianamente en Vinaròs
el dia 15 de julio de 2020

D.E.P.
Tu familia siempre te recordará con cariño

Se oficiará una misa en su memoria
el 17 septiembre 2020 en la Iglesia Arciprestal

a las 20 horas de la tarde.

Vinaròs, septiembre 2020

TU HIJO, TUS NIETOS Y TU FAMILIA
ruegan una oración por el eterno descanso de su alma.

TE RECORDAMOS CON MUCHO CARIÑO.

Rogad a Dios por el alma de

Que falleció cristianamente en Vinaròs,
el día 7 de septiembre de 2020, a los 92 años de edad.

D.E.P.

MANUEL BELTRÁN ALCÁCER
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agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Ofi cina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

12 setembre VINARÒS FARMACIA av. País Valencià, 15

13 setembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

14 setembre ROCA San Francisco, 6

15 setembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

16 setembre ADELL P. Picasso - Pio XII

17 setembre SANZ c. Pont, 83

18 setembre VALLS Zona turística nord, 11

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:09:22

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 09.48 14.28 4h. 40min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 Intercity 18.35 20.40 2h. 5min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:10:23

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 06.07 08.22 2h. 15min. 12.30
14437 REGIONAL 09.15 11.47 2h. 32min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
14022 REG.EXP. 14.12 16.14 2h. 2min. 14.10
38022 REGIONAL 14.12 16.14 2h. 2min. 12.30
00165 Intercity 16.54 18.30 1h. 36min. 24.40
01371 Intercity 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

el Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 

VINARÒS‐BENICARLÓ‐PEÑÍSCOLA  
HORARIO DESDE EL 13 DE JULIO DE LUNES A DOMINGO (INCLUIDOS FESTIVOS) 

 

Vinaròs  Benicarló  Peñiscola    Peñiscola  Benicarló  Vinaròs    RENFE BENICARLÓ  PEÑISCOLA RENFE BENICARLÓ 
6:30  7:00  7:30    7:30  7:50  8:30    7:30  8:15  9:00 
7:00  7:30  8:00    8:00  8:20  9:00    9:00  9:45  10:30 
7:30  8:00  8:30    8:30  8:50  9:30    10:30  11:15  12:00 
8:00  8:30  9:00    9:00  9:20  10:00    12:00  12:45  13:30 
8:30  9:00  9:30    9:30  9:50  10:30    13:30  14:15  15:00 
9:00  9:30  10:00    10:00  10:20  11:00    15:00  15:45  16:30 
9:30  10:00  10:30    10:30  10:50  11:30    16:30  17:15  18:00 
10:00  10:30  11:00    11:00  11:20  12:00    18:00  18:45  19:30 
10:30  11:00  11:30    11:30  11:50  12:30    19:30  20:15  21:00 
11:00  11:30  12:00    12:00  12:20  13:00    21:00  21:45  22:30 
11:30  12:00  12:30    12:30  12:50  13:30       
12:00  12:30  13:00    13:00  13:20  14:00       
12:30  13:00  13:30    13:30  13:50  14:30       
13:00  13:30  14:00    14:00  14:20  15:00       
13:30  14:00  14:30    14:30  14:50  15:30       
14:00  14:30  15:00    15:00  15:20  16:00       
14:30  15:00  15:30    15:30  15:50  16:30       
15:00  15:30  16:00    16:00  16:20  17:00       
15:30  16:00  16:30    16:30  16:50  17:30       
16:00  16:30  17:00    17:00  17:20  18:00       
16:30  17:00  17:30    17:30  17:50  18:30       
17:00  17:30  18:00    18:00  18:20  19:00       
17:30  18:00  18:30    18:30  18:50  19:30       
18:00  18:30  19:00    19:00  19:20  20:00       
18:30  19:00  19:30    19:30  19:50  20:30     
19:00  19:30  20:00    20:00  20:20  21:00       
19:30  20:00  20:30    20:30  20:50  21:30       
20:30  21:00  21:30    21:30  21:50  22:30       
21:30  22:00  22:30    22:30  22:50  23:30       
22:30  23:00  23:30    23:30  23:50  00:30       
23:30  00:00  00:30    00:30  00:50  01:30       

 

 
 

Aviso: Nuevo horario a partir 8/6/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

LÍNEA CATÍ-VINARÒS 
 

Lunes, Miércoles y Viernes no Festivos: 
 
 

Resto de días sin servicio. 
 

Catí  8:15     17:30 
Anroig  8:25     17:20 
Xert  8:30     17:15 
Sant Mateu  8:45     16:55 
Canet  9:00     16:45 
La Jana  9:10     16:35 
Traiguera  9:15     16:30 
S. Jordi  9:20     16:25 
Vinaròs  9:45     16:00 

 
 
 
Rogamos disculpen las molestias 

AUTOS MEDITERRANEO,S.A.            Castelló a 4 de Junio de 2020

Aviso: Nuevo horario a partir 22/06/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

] 

Castelló – Vinaròs 

De Lunes a Domingo: 

CASTELLÓ ‐ VINARÒS 

IDA  VUELTA 
CASTELLÓ  6:00  13:00  20:00  10:00  17:00  0:00 
BENICÀSSIM  6:20  13:20  20:20  9:40  16:40  23:40 
PLAYETAS  6:30  13:30  20:30  9:30  16:30  23:30 
OROPESA  6:40  13:40  20:40  9:20  16:20  23:20 
RIBERA  6:50  13:50  20:50  9:10  16:10  23:10 
TORREBLANCA  7:05  14:05  21:05  9:00  16:00  23:00 
ALCALA  7:20  14:20  21:20  8:40  15:40  22:40 
STA. MAGDALENA 7:35  14:35  21:35  8:25  15:25  22:25 
BENICARLÓ  7:45  14:45  21:45  8:15  15:15  22:15 
VINARÒS  8:00  15:00  22:00  8:00  15:00  22:00 

*

Rogamos disculpen las molestias 
AUTOS MEDITERRANEO,S.A.  Castelló a 4 de Junio de 2020 




